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وزیر اقتصاد خبر داد:

کاهش کارمزد 
وام های قرض الحسنه 

واگذاری ۵۹.۸ هزار 
میلیارد تومان دارایی 

مازاد بانک ها

تصمیمات بنزینی به برنامه 
هفتم توسعه موکول شد

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

توسعه مشاغل 
با رشد فناوری

شــرکتهای دانش بنیان و 
استارت آپها ظرفیت های 
جدیدی در ایجاد اشــتغال 
هســتند. بازار کار با دانش 
بنیان ها متحول و پتانسیل ایجاد اشتغال افزایش 
خواهد یافت. بخش دانش بنیان در دانشــگاه ها 
باید تقویت شده و ظرفیت ها در این بخش توسعه 
پیدا کند. در همین راستا متناسب با شرایط و تغییر 
تکنولوژی که موجب توسعه بازار کار و بالا رفتن 
بهره وری می شــود، می توان مشاغل جدید هم 

تعریف کرد. فناوری...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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سقف تسهیلات مسکن 
نخبگان افزایش یافت

رشد اقتصادی سه ماهه اول امسال  6.2 درصد شد

افزایش سه برابری  رشد  اقتصادی
صفحه2

صفحه4

صادرات  یک میلیارد  دلاری  دانش بنیان ها
صادراتی   شدن   شرکت های   دانش بنیان   در  دستور  کار  است

بانک مســکن اعلام کرد: سقف تسهیلات خرید یا 
ساخت مسکن نخبگان و استعدادهای برتر با هدف 
حمایت از سرمایه های علمی کشور به ۱۰ میلیارد 
ریال افزایش یافت. در راستای تحقق اهداف دولت 
و اجرای طرح نهضت ملی مسکن شرایط استفاده 
سرمایه های علمی کشور از تسهیلات مسکن با در 
نظر گرفتن ضوابط شــبکه بانکی کشور بازنگری و 
تسهیل می شود. برهمین اساس بنا بر سیاست های 
اعتباری بانک مسکن، نخبگان و استعدادهای علمی 
کشور با ارائه معرفی نامه از بنیاد ملی نخبگان به شعب 
بانک مسکن از تسهیلات مذکور با نرخ مصوب شورای 
پول و اعتبار بهره مند خواهند شد. متقاضیان واجد 
شرایط می توانند با ارائه مدارک لازم به شعب بانک 
مسکن از تســهیلات ویژه نخبگان و استعدادهای 
علمی کشــور برای خرید یا ساخت مسکن با مدت 
زمان بازپرداخت ۲۰ ســاله اســتفاده کنند. بانک 
مسکن به عنوان بانک پیشــرو در ارائه تسهیلات 
مسکن در سال گذشته بیش از ۱۵۰ میلیارد ریال 
را برای اعطای تسهیلات به نخبگان اختصاص داده 
است. این مسیر با اجرای طرح های ویژه تسهیلات، 
روند رو به پیشــرفتی را برای آحاد جامعه شهری و 
روستایی طی خواهد کرد. همچنین طرح تسهیلات 
مسکن جوانان یکی از طرح هایی است که متقاضیان 
می توانند براساس یک برنامه ریزی منظم و مشخص 
نسبت به سپرده گذاری درحساب پس انداز مسکن 
جوانان اقدام کنند و متناســب با میــزان و مدت 
ســپرده گذاری در طی ۵ الی ۱۵ سال از سقف این 
تسهیلات برای خرید و یا ساخت مسکن بهره مند 
شوند. سقف تسهیلات مسکن جوانان برای افتتاح 
کنندگان در ســال ۱۴۰۲ و پس از ۵ سال سپرده 
گذاری به ترتیب در شهر تهران، شهرهای بزرگ و 
سایر شهرها مبلغ ۱۶ میلیارد ریال، ۱۴ میلیارد ریال 
و ۱۲ میلیارد ریال اســت. همچنین در صورتی که 

افتتاح کنندگان حساب...

اجتماعی

مدیر امور عشــایر اســتان تهران از کوچ پاییزه 
عشایر استان تهران از نیمه دوم شهریور به سمت 
مناطق گرمســیر و تداوم این کوچ تا دو ماه خبر 
داد. فرشید ذبیحی در تشریح کوچ پاییزه عشایر 
این استان به سمت مناطق گرمسیر و مهمترین 
نیازهای این جامعه تولید کننده در زمان کوچ، 
گفت: با سردشــدن هوا در ارتفاعات کوچ پاییزه 
عشایر اســتان تهران از نیمه دوم شهریورماه به 
سمت مناطق گرمسیر آغاز شده است. با توجه 
به کمبود بارندگی و خشکسالی در مراتع، تأمین 
آب و علوفه یکی از نیازهای جدی عشایر در زمان 

کوچ است.
وی افزود: طرح آبرسانی سیار توسط تانکرهای 

آبرسان با شدت بیشــتری در حال انجام است و 
همچنین تأمین علوفه های دستی نیز با همکاری 
اتحادیه تعاونی های عشــایری استان در حال 
انجام است. مدیر امور عشایر استان تهران ادامه 
داد: کوچ پاییزه عشایر اســتان تهران حدود ۲ 
ماه ادامه دارد و خدمات انجام شــده به عشــایر 
توســط یک شــرکت مرکزی بصورت استانی 
 و هشــت شــرکت تعاونی بصورت شهرستانی

 انجام می شود. 
وی تاکید کرد: از ابتدای امسال با تلاش جامعه 
عشــایری ۱۸ تن از انواع گیاه دارویی در مراتع 
عشایری برداشت شد که تلاش می کنیم کشت 

گیاهان دارویی توسط عشایر توسعه پیدا کند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخــدر فراجا از اجرای 
طرح پاکسازی محیط های اطراف مدارس و برخورد 
قاطع پلیس با خرده فروشان مواد مخدر همزمان با 

بازگشایی مدارس خبر داد.
ســردار ایرج کاکاوند  ضمن تبریک شــروع سال 
تحصیلی جدید به اهالی تعلیــم و تربیت به ویژه 
دانش آموزان، دانشجویان، اساتید، معلمان به اجرای 
طرح پاک سازی و کنترل محسوس و نامحسوس 
محیط های اطراف مدارس در راســتای برخورد با 
برهم زنندگان نظم و امنیت اجتماعی اشاره کرد و 
اظهار کرد: طی هم افزایی ها و تشریک مساعی های 
صورت پذیرفته با ارگان ها و نهادهای درون و برون 
سازمانی، طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی به ویژه 
برخورد با معتادان متجاهر و فروشندگان مواد مخدر 
همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید با برنامه ریزی 
های صورت پذیرفته تا شعاع مطمئنه اطراف مراکز 

آموزشی و تحصیلی در سراسر کشور اجرا می شود.
وی به تشریح جزئیات این طرح پرداخت و عنوان 
کرد: یکی از ماموریت های اولویت دار پلیس مبارزه 
با مواد مخدر فراجا اجرای طرح های ویژه پاکسازی 
پیرامون محیط های آموزشــی به ویژه مدارس از 
حضور عناصر توزیع کننده مواد اســت؛ در همین 
 راســتا پلیس با فعال کردن واحدهای گشــتی و 
یگان های ضربت مبارزه با مــواد مخدر به صورت 
محسوس و نامحســوس در سراسر کشور در صدد 
مقابله جدی با خرده فروشــان و معتادان متجاهر 

اطراف اماکن آموزشی است.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا همچنین 
به شناســایی و رصد مدارس واقع در نقاط آلوده و 
حاشیه نشین شهرها توسط پلیس پیش از اجرای 
طرح های پاکســازی اشــاره و خاطرنشــان کرد: 
خوشــبختانه با راه اندازی قرارگاه تشدید برخورد 
با خرده فروشــان موادمخدر و جمع آوری معتادان 
متجاهر برابر تدابیر فرمانده کل انتظامی کشور از 
اسفندماه سال گذشته، شاهد وضعیت نسبتاً مطلوبی 

در خصوص ساماندهی معتادان متجاهر و برخورد با 
خرده فروشان موادمخدر هستیم همچنین با اشراف 
اطلاعاتی نقاط آلوده اطراف مدارس و محیط های 
آموزشی تحت رصد و پوشش انتظامی پلیس قرار 
گرفته است و با قاطعیت با خرده فروشان مواد مخدر 

در این نقاط برخورد می شود.
سردار کاکاوند در ادامه پیشگیری را به عنوان رکن 
اصلی کاهش جرایم در جامعه عنوان کرد و گفت: 
پلیس مبارزه با مــواد مخدر بــا اقدامات مختلف 
اجتماعی و فرهنگی سعی در کاهش معضل اعتیاد 
در جامعه دارد در همین ارتبــاط پلیس از طریق 
انجام اقدامات فرهنگی با همراهی معلمان پرورشی، 
مشاوران، گروه های هنری و... اقدام به فرهنگ سازی 
در حوزه مبارزه با مواد مخدر و ارتقای توانایی هایی 
نظیر فراگیری مهارت های »نه« گفتن و »تاب آوری« 
 در بیــن محیط های آموزشــی به ویــژه مدارس 

پرخطر می کند.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا همچنین 
با تاکید بر اینکــه اعتیاد به مواد مخدر، ســلامت 
بخشی از سرمایه های انسانی کشور به ویژه جوانان 
و نوجوانان را مورد تهدید قرار می دهد، اظهار کرد: 
مقابله و پیشگیری از اعتیاد نیازمند مشارکت همه 
دســتگاه ها و نهادهای دولتی و غیردولتی است؛ 
از این رو نقش دســتگاه هایی نظیر صدا و سیما، 
شهرداری، بهزیستی، ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
ریاست جمهوری، ســازمان های مردم نهاد و... در 
همکاری با پلیس به منظور آگاهی بخشی جوامع 

هدف بسیار مهم است.
براســاس گزارش پایگاه خبری پلیــس، وی در 
پایان با اشاره به اینکه مبارزه با اعتیاد نیازمند عزم 
همگانی و مشارکت اجتماعی شــهروندان است، 
خاطرنشان کرد: از شهروندان تقاضا داریم همچون 
گذشــته با پلیس همکاری کرده و هرگونه موارد 
 مشــکوک را از طریق تماس بــا مرکز فوریت های 

پلیسی ۱۱۰ اطلاع رسانی کنند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: تحریم ها اخیر 
در حوزه فرهنگ نشان از درســتی مسیر و صحت 
راهی اســت که شــروع کردیم و ادامه خواهیم داد. 
محمدمهدی اسماعیلی در واکنش به تحریم برخی 
نهادهای فرهنگی کشــور از جمله خود ایشــان و 
سیدمحمد هاشــمی قائم مقام وزیر فرهنگ، اظهار 
داشت: امروز موفقیت های فرهنگی جمهوری اسلامی 
به نقطه ای رسیده که دشمن از سلاح تحریم به صورت 

گسترده استفاده می کند.
وی افزود: یعنی اینجا آنقدر نوآوری و بالندگی شکل 
گرفته که حــوزه طراحی های فرهنگــی آنها را به 
مخاطره انداخته و تلاش می کننــد مثلا با تحریم 
مقامات فرهنگی و شبکه های فرهنگی کشور، جلوی 
تاثیرگذاری را بگیرند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

گفت: این اقدام برای ما نشان دهنده درستی مسیر و 
صحت راهی است که شروع کردیم و ادامه خواهیم 
داد. وزارت خارجه انگلیس به تازگی وزیر فرهنگ و 

ارشاد اسلامی و معاون وی را تحریم کرده است.
طبق بیانیه اخیر وزارت خارجه انگلیس، محمدمهدی 
اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، سیدمحمد 
هاشمی معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، علیرضا 
زاکانی شهردار تهران و سعید منتظرالمهدی سخنگوی 
فراجا از جمله کسانی هستند که به فهرست تحریم ها 
اضافه شده اند. در بیانیه وزارت امور خارجه انگلیس با 
اشاره به سلسله تحریم های ضد ایرانی این کشور در 
حمایت از اغتشاشات، آمده است: بریتانیا بیش از ۳۵۰ 
مقام و نهاد ایرانی از جمله دادستان کل و سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی را به طور کامل تحریم کرده است.

رئیس جمهور با اشاره به اهمیت نقش ایرانیان مقیم 
خارج در توســعه ایران، بر فراهم بودن زمینه برای 
مشارکت و سرمایه گذاری آنان در داخل کشور تاکید 
کرد و از وزارت امور خارجه خواست با همکاری دفتر 
نمایندگی ایران و شورای عالی امور ایرانیان مقیم خارج 
از کشور موانع سرمایه گذاری و فعالیت اقتصادی این 
قشر از ایرانیان در داخل کشــور را رفع کنند. سید 
ابراهیم رئیسی در پایان برنامه های دومین روز سفر 
به نیویورک، در نشست با ایرانیان مقیم آمریکا، یکی 
از مهمترین نیازهای ایرانیان خارج از کشور را اطلاع 
و آگاهی یافتن آنها از پیشرفت های کشور دانست و با 
اشاره به برخی دستاوردها و اقدامات صورت گرفته در 
حوزه های مختلف علم و فناوری، پزشکی، صنعتی، 
دفاعی و امنیتی افزود: امروز برخلاف خواست دشمن 
که در جنگ اراده ها به دنبال متوقف ساختن حرکت 
رو به رشد کشور است، اراده ما پیشرفت کشور به رغم 
همه فشارها و تحریم هاســت که تا به امروز در این 
مسیر موفق بوده ایم و به لطف خدای متعال پس از 
این هم موفق خواهیم شد. وی مسئله ایرانیان خارج 

از کشــور را از جمله مســائل محوری و مورد تاکید 
دولت از ابتدای آغاز به کار عنوان کرد و گفت: نباید به 
بهانه شغل یا تحصیل رابطه ایرانیان خارج از کشور با 
وطن  و هویتشان قطع شود، چرا که این هویت ایرانی 
اسلامی است که به شــخصیت ما معنا می بخشد. 
وی با اشاره به اهمیت نقش ایرانیان مقیم خارج در 
توسعه ایران، بر فراهم بودن زمینه برای مشارکت و 
سرمایه گذاری آنان در داخل کشــور تاکید کرد و از 
وزارت امور خارجه خواست با همکاری دفتر نمایندگی 
ایران و شورای عالی امور ایرانیان مقیم خارج از کشور 
موانع سرمایه گذاری و فعالیت اقتصادی این قشر از 
ایرانیان در داخل کشور را رفع کنند. رئیس جمهور 
ضمن اعلام آمادگی دولت برای فراهم نمودن زمینه 
بازگشت فارغ التحصیلان خارج از ایران و بهرمندی 
کشــور از توانمندی آن ها تصریح کرد: همچنان که 
ایرانیان داخل کشــور از حقوقی برخوردارند، شما 
ایرانیان خارج از کشور نیز از همین حقوق برخوردارید 
و البته در مقابل این حق تکلیفی هم وجود دارد که 

مسئولیت پذیری در قبال کشور از جمله آن است. 

معاون حقوقی رئیس جمهور گفــت: دیدگاه اولیه 
ما این اســت که کره جنوبی باید مابه  التفاوت پول 
را بپردازد چون این کشــور باعــث کاهش ارزش ۷ 
 میلیاردی اموال ما شده است. اما نظر قطعی را بعدا 

مطرح می کنیم.
محمد دهقان در حاشیه جلســه چهارشنبه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران درباره امکان شکایت از کره 
جنوبی بابت کاهش ارزش اموال بلوکه شده ایران در 
این کشور، اظهار کرد: بعد از این که وجوه ما از کره آزاد 
شد، این مساله مطرح شده که با توجه به این که کره 
جنوبی مانع ارسال وجوه ایران در زمان مناسب شده 
و ارزش پول کره کاهش یافته و ایران خسارت دیده 
است، شکایتی مطرح شــود. ما کارشناسان خود را 
بسیج کرده و از وکلای بین اللملی تقاضای نظر کردیم 

و بزودی نظر خود را اعلام می کنیم.

وی افزود: دیدگاه اولیه ما این اســت که کره جنوبی 
باید مابه تفاوت پول را بپردازد چون این کشور باعث 
کاهش ارزش ۷ میلیاردی اموال ما شده است. اما نظر 
قطعی را بعدا مطرح می کنیم. مــا تقاصای داوری را 
از مجلس شورای اسلامی کرده و در آستانه شکایت 
بودیم که موضوع به نتیجه رسید و مذاکرات جواب 
داد و اصل پول ما براســاس پول کره به ما بازگشته 
است اما ارزش پول ما کم شده و نسبت به مابه التفاوت 
آن ادعا داریم و در حال انجام کار کارشناسی در این 

زمینه هستیم.
وی در پاسخ به ســوال دیگری با بیان این که » ۱۰۵ 
پرونده از منافقین آماده صدور رأی در دادگاه است« 
گفت: تعجب آمیز است چرا در این سال های طولانی 
با جنایاتی که منافقین انجام دادند محاکمه نشدند و 

حکم برای آنها صادر نشده است.

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به سخنرانی 
رئیس جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل گفت: 
دفاع محکم آقای رئیســی از حقــوق حقە ملت 
ایران و محکوم کردن تحریم های ظالمانە دولت 
آمریکا صــدای اصیل و حقیقی ملت ایــران را به 
گوش جهانیان رساند. به گزارش ایسنا، محمدباقر 
قالیباف با انتشار پستی در صفحه شخصی خود در 
اینستاگرام به سخنرانی رئیس جمهور در مجمع 
عمومی سازمان ملل واکنش نشان داد که در زیر 

می خوانید.
»در ســخنرانی مهــم رئیس جمهوری اســلامی 
ایران در ســازمان ملــل، بالاگرفتن قرآن توســط 

ایشــان درمقابل جهانیان باعث افتخار شــد. قرآن 
شرف و عزت ماســت و آنچه پیروزی ما را تضمین 
خواهد کرد وفــاداری به یکایک و مجمــوعە آیات 
الهی در این کتاب آسمانی اســت. قرآن ابدی است 
و به رغم جســارت های حقیرانە دشــمنان خدا و 
 بدخواهان مسلمانان، هیچ غباری بر ساحت بلند آن 

نخواهد نشست.
همچنین دفاع محکم آقای رئیسی از حقوق حقە ملت 
ایران و محکوم کردن تحریم های ظالمانە دولت آمریکا 
صدای اصیل و حقیقی ملت ایران را به گوش جهانیان 
رساند. برای برادر عزیزم آقای رئیسی و هیئت همراه 

ایشان در این سفر آرزوی توفیق دارم.«

آتیلا پسیانی بازیگر سینما و تئاتر این روزها برای ادامه 
درمان در بیمارستانی در فرانسه به سر می برد. روابط 
عمومی صندوق اعتباری هنر اعلام کرد: مشاور وزیر 
فرهنگ و مدیر عامل صندوق اعتباری هنر،  بلافاصله 
پس از کسب اطلاع از بستری شدن استاد آتیلا پسیانی 
هنرمند سینما، تئاتر و تلویزیون کشور، در بیمارستانی 
در فرانسه، در تماس تلفنی با ستاره پسیانی فرزند وی، 
ضمن اطلاع از آخرین وضعیت جســمانی او، پیگیر 

روند درمانی این هنرمند نامدار کشور شد.
سید مجید پوراحمدی به نمایندگی از محمد مهدی 
اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در تماس 
تلفنی با دختر استاد آتیلا پسیانی، ضمن ابلاغ سلام 
ویژه وی و همچنین تأکید ایشان برای حمایت همه 
جانبه از این هنرمند کشور، درباره ادامه روند درمان 

این هنرمند سینما، تئاتر و تلویزیون به گفتگو نشست. 
رئیس هیات مدیره صندوق اعتباری هنر در ادامه از 
هماهنگی با رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران 
در فرانسه برای پیگیری و عیادت از این هنرمند نامدار 
کشور اشــاره و تصریح کرد: صندوق اعتباری هنر تا 
بهبودی کامل این هنرمند عزیز کشور در کنار و همراه 

ایشان خواهد ماند.
پوراحمدی در عین حال با اشاره به اینکه استاد پسیانی 
از اعضای صندوق اعتباری هنر و تحت پوشش بیمه 
درمان تکمیلی است، تصریح کرد: صندوق اعتباری 
هنر نیز با توجه به تأکید وزیر محترم فرهنگ و ارشاد 
اســلامی، از ظرفیت و امکانات خود برای حمایت و 
همراهی همه جانبه برای بهبودی هنرمند عزیز کشور 

آتیلا پسیانی استفاده خواهد کرد. 

بررسی عملکرد فروش فیلم های درحال اکران نشان 
می دهد همچنان فیلم فسیل پیشتاز و تسخیرکننده 
گیشه ها است و بعد از ۱۸۷ روز بالاخره رکورد تاریخی 
مخاطبان کانی مانگا را شکست. که البته این تعداد روز 
اکران هم برای خودش رکورد تازه ای است. درحالی 
بررسی آمار فروش فیلم های درحال اکران سینماهای 
کشور نشان می دهد که همچنان فیلم کمدی فسیل 
با نزدیک شدن به فروش ۲۶۰ میلیارد تومانی پیشتاز 
است که بررسی دقیق تر آماری حکایت براین نکته 
دارد که این فیلم بعد از ۱۸۷ روز اکران بالاخره توانست 
از رکورد جذب مخاطب فیلم کانی مانگا با ژانر جنگی 
عبور کند و در جایگاه دوم پرمخاطب ترین فیلم های 
بعد از انقلاب اسلامی قرار گیرد. طبق آمارهای رسمی 
ثبت شــده از عملکرد فیلم های اکران شــده بعد از 
انقلاب اسلامی ایران فیلم دفاع مقدسی عقاب ها با 
جذب ۸ میلیون و ۶۰۰ هزار مخاطب در دوره اکران 
همچنان در صدر جدول پرمخاطب هــا قرار دارد و 
بعد از آن نیز فسیل با جذب ۵ میلیون و 99۶ هزار و 

۸9۰ نفر مخاطب بعد از ۱۸۷ روز اکران قرار گرفته تا 
کانی مانگا دیگر فیلم ژانر جنگی با یک پله نزول، رتبه 
سوم را با ۵ میلیون و 9۷۴ هزار مخاطب به دست آورد و 
بعد از آن بگذار زندگی کنم با ژانر اجتماعی و ۵ میلیون 
و ۴۳۷ هزار مخاطب رتبه چهارم و نهایتاً دیگر فیلم ژانر 
جنگی یعنی اخراجی ها۲ با جذب ۵ میلیون ۳۳۳ هزار 
مخاطب رتبه پنجم را در اختیار گرفت. این درحالی 
است که اگر از موضوع رکورد شکنی  پرمخاطب های 
سینمای انقلاب اســلامی بگذریم نوبت به عملکرد 
فیلم های درحال اکران یعنی از ۲۵ شهریور تا بیست 
و هشتمین روز از همین ماه می رسد که براساس آمار 
رسمی ثبت شده در سامانه ســمفا به عنوان مرجع 
قابل اتکاء از عملکرد فیلم های اکران شده می بینیم از 
ابتدای هفته و بعد از آغاز به کار مجدد سینماها که به 
دلیل ایام پایانی ماه صفر تعطیل بودند مجموعاً ۱۲9 
هزار و ۷9۰ نفر از علاقمندان به هنرهفتم کشور برای 
دیدن فیلم مورد علاقه خود در ۶ هزار ۷۴ سانس بلیت 

تهیه کردند و روی صندلی سینما نشستند.

برداشت ۱۸ تن گیاه دارویی در مراتع عشایری

برخورد قاطع پلیس با خرده فروشان موادمخدر 

ماموریت برای رفع موانع فعالیت اقتصادی ایرانیان مقیم خارج

دهقان: کره جنوبی باید مابه التفاوت پول ایران را بپردازد

رئیس جمهور صدای ملت را به گوش جهانیان رساند

بستری شدن آتیلا پسیانی در بیمارستانی در فرانسه

سهم ۸۰ درصدی کمدی ها در جدول فروش

سياسیفرهنگی 

تحریم های فرهنگی یعنی ما راه مان را درست رفته ایم



اقتصاد2
ایران

واگــذاری ۵۹.۸ هزار میلیارد 
تومان دارایی مازاد بانک ها

از پایان شهریور ماه ســال ۱۴۰۰ تا پایان تیر 
ماه ۱۴۰۲ در مجموع بالغ بــر ۵۹ هزار و ۸۲۵ 
میلیارد تومان دارایی مازاد توســط بانک های 
تحت مدیریت وزارت امــور اقتصادی و دارایی 

واگذار شده است.
از ابتدای سال ۱۳۹۴ )شروع قانون رفع موانع 
تولید رقابت پذیر( تا پایــان تیرماه ۱۴۰۲ کل 
واگذاری دارایی های مازاد توسط بانک های تحت 
مدیریت وزارت امور اقتصادی و دارایی بیش از 
۱۱۴ هزار میلیارد تومان، شامل حدود ۷۰ هزار 
میلیارد تومان فروش سهام غیر بانکی )حدود 
۶۱ درصد( و ۴۴ هزار میلیارد تومان اموال مازاد 

)حدود ۳۹( درصد بوده است.
از ابتدای سال ۱۳۹۴ تا پایان شهریور سال ۱۴۰۰ 
)شش سال و شش ماه در دولت قبل( در مجموع 
مبلغ ۵۴ هزار و ۸۵۱ میلیارد تومان دارایی مازاد 
توسط بانک های تحت مدیریت این وزارتخانه 
واگذار شده است. به عبارت دیگر به طور میانگین 
در دولت قبل هر ساله مبلغ ۸ هزار و ۴۳۹ میلیارد 
تومان واگذاری انجام شده است، در حالی که از 
پایان شهریور ماه ســال ۱۴۰۰ تا پایان تیر ماه 
۱۴۰۲ )یک ســال و ده ماه در دولت سیزدهم( 
در مجموع بالغ بر ۵۹ هزار و ۸۲۵ میلیارد تومان 
دارایی مازاد توسط بانک های تحت مدیریت این 
وزارتخانه واگذار شده است. در دولت سیزدهم به 
طور میانگین، سالانه مبلغ ۳۲ هزار و ۶۳۲ میلیارد 

تومان واگذاری انجام شده است.
بر اســاس گــزارش وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی، بانک های تحت مدیریت وزارت اقتصاد 
طی مقطع یادشده )یک ســال و ده ماه دولت 
سیزدهم( معادل ۱۰۹ درصد کل واگذاری های 
دولت قبل نســبت به فروش دارایی های مازاد 
اقدام کرده اند. ســه بانک رفاه کارگران )مبلغ 
۳۳۸ هزار میلیارد ریال و ۳۰ درصد کل(، بانک 
ملی ایران )مبلغ حدود ۱۹۰ هزار میلیارد ریال 
و حدود ۱۷ درصد از کل( و بانک صادرات ایران 
)مبلغ حدود ۱۶۲ هزار میلیارد ریال و حدود ۱۴ 
درصد از کل(، به ترتیب بیشترین واگذاری ها را 
در سال های ۱۳۹۴ تا پایان تیر ۱۴۰۲ داشته اند. 
در ســال ۱۴۰۱ جمعاً ۵۱ هزار میلیارد تومان 
واگذاری دارایی های مازاد در بانک های تحت 

مدیریت این وزارتخانه انجام شده است. 

تصمیمات بنزینی به برنامه هفتم 
توسعه موکول شد

عضو کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
گفت: در خصوص بنزین فعلا نه افزایش قیمت 
و نه تغییر در سهمیه موجود اعمال نخواهد شد، 
باید ببنیم در برنامه هفتم توسعه؛ کلیات به چه 
صورت خواهد بود. اسماعیل حسین زهی درباره 
احتمال تغییر در قیمت و سهمیه بنزین اظهار 
داشــت: در مورد بنزین آنچه در قانون بودجه 
آمده لحاظ می شــود، طبق آنچه در این قانون 
آمده تغییری در نرخ و نحوه سهیه بندی بنزین 
اعمال نخواهد شد. وی با تاکید بر اینکه تصمیم 
جدیدی در زمینه بنزین اتخاذ نشده است، افزود: 
در خصوص تخصیص بنزین به خانوار به جای 
خودرو پیشنهاداتی مطرح بود که قبلا در لایحه 
بودجه در مورد آن بحث شد اما در مجلس رای 
نیاورد و قرار شد طبق روال گذشته عمل شود 
مگر اینکه در برنامه هفتم توســعه تصمیمات 
جدیدی اتخاذ شود که البته برنامه هفتم  هنوز 

به صحن نیامده است.
عضو کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
خاطرنشــان کرد: در خصوص بنزین فعلا نه 
افزایش قیمت و نه تغییر در ســهمیه موجود 
اعمال نخواهد شد، باید ببنیم در برنامه هفتم 
توســعه؛ کلیات به چه صــورت خواهد بود. 
وی یادآور شــد: در برنامه هفتم نقطه نظرات 
و پیشــنهادات بررســی و در ایــن خصوص 

تصمیم گیری خواهد شد.
محسن زنگنه سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه 
هفتم توسعه پیشــتر در گفت وگویی اینگونه 
مطرح کرده بود که بر اساس آنچه در کمیسیون 
برنامه هفتم به تصویب رسیده اولا به دولت اجازه 
داده شده که می تواند یارانه حامل های انرژی 
را به جای خودرو به افراد هم بدهد. البته برای 
دولت این امر اختیاری است.از سوی دیگر تاکید 
کردیم برای اینکه نگرانی مردم مرتفع شــود، 
بنزین یارانه ای در طول برنامه تغییر نکند. اما 
ممکن است که سهمیه بنزین تغییر کند و اینکه 
به خانوار داده شــود. باید منتظر ماند و اگر در 
صحن اصلاح کلی مطرح نشد، درخصوص آن 

تصمیم گیری می شود.

خبر

وزیر اقتصاد گفت: کارمزد 
وام های قرض الحســنه با 
مصوبه شورای پول و اعتبار 
به زیر چهاردرصد کاهش 
می یابد و اولین بانک اعمال 
کننده این مصوبه بانک قرض الحســنه مهر است. 
سید احسان خاندوزی در حاشیه جلسه هیات دولت 
و در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در ۶ ماهه امسال 
نسبت مدت مشابه سال قبل بخشنامه های گمرکی 
به ۱۰۳ بخشنامه کاهش یافته و امید است باز هم 
روند کاهشی داشته باشد تا انگیزه فعالیت اقتصادی 
و پیش بینی پذیری اقتصاد افزایش یابد و رانت های 

اقتصادی برای سودجویان کم شود.
وی افزود: کاهش دوره زمانی اعطای تســهیلات 
فرزندآوری و ازدواج به دستور رییس جمهور تا پایان 
مهر به قوت خود باقی است و بعد از اتمام این مهلت، 
رییس کل بانک مرکزی گزارش آن را ارائه خواهد 
داد. وزیر اقتصاد بیان کــرد: کارمزد وام های قرض 
الحســنه به زیر چهار درصد با مصوبه شورای پول 
و اعتبار کاهش می یابد و اولین بانک، بانک قرض 
الحسنه مهر اســت. خاندوزی عنوان کرد: مسإله 
مولدسازی شفاف ترین مصوبه ای است که تا پیش 
از این وجود داشته اســت و یک به یک املاکی که 
واگذار می شود با قیمت گذاری و مختصات دقیق 
و پروژه هایی که تامین مالی می شود با اعداد کاملا 

شفاف به اطلاع عموم خواهد رسید.
وی اضافه کرد: تاکید سران سه قوه این بوده است 

که اجرای مولد سازی باید بازگشت اعتماد عمومی 
را به دنبال داشته باشــد. وزیر اقتصاد خاطرنشان 
کرد: بیانات غیر کارشناســی و غیر دقیقی را طی 
روزهای گذشته در این رابطه شاهد بودیم که البته 
با اعداد و ارقام کاملا  قابل راســتی آزمایی است و 
دولت آیت الله رئیسی مجالی را فراهم نمی کند که 
مسئولان دســتگاه های اجرایی کشور بخواهند از 

اختیاری که به آنها داده ریالی سوء استفاده کنند. 
خاندوزی اضافه کرد: از دستگاه قضایی هم دعوت 
می کنیم که راستی آزمایی و گزارش ها را به طور 
دقیق به اطلاع مردم برسانند. وزیر اقتصاد با اشاره به 

اینکه قیمت گذاری نان به صورت منطقه ای انجام 
می شود، یادآورشد: در اســتان ها برای قیمت نان 
نرخ های متفاوت با وزن چانــه متفاوت و کیفیت 
مختلف وجود دارد لذا مصوبه دولت این اســت که 
تنها با درخواست مقامات استانی درباره افزایش و 
تأیید وزارت کشور تصمیم گیری شود. خاندوزی 
اضافه کرد: از طریق فروش درگاه های اینترنتی هم 
نیاز به تنظیم گری است که این کار نیز توسط ستاد 

تنظیم بازار اعمال می شود.
وزیر اقتصاد گفت: فروش نــان از طریق درگاه های 
اینترنتی با توجه به هزینه های ارســال نان و زمان 

آن متفاوت اســت که نیازمند به تنظیم گری است 
که در ســتاد تنظیم بازار انجام خواهد شــد. سید 
احسان خاندوزی وزیر اقتصاد درباره قیمت گذاری 
و افزایش قیمت نــان در برخــی پلتفرم ها، گفت: 
قیمت گذاری نان به شکل منطقه ای انجام می شود و 
کالاهایی که نیست که قیمت واحدی داشته باشد، 
و در استان ها نان را براســاس وزن و چونه و کیفیت 
متفاوت قیمت گذاری می شود. وزیر اقتصاد همچنین 
گفت: در ۶ ماهه امسال نسبت مدت مشابه سال قبل 
بخشنامه های گمرکی به ۱۰۳ بخشنامه کاهش یافته 
و امید است باز هم روند کاهشی داشته باشد تا انگیزه 
فعالیت اقتصادی و پیش بینی پذیری اقتصاد افزایش 
یابد و رانت های اقتصادی برای سودجویان کم شود.

وی افزود: کاهش دوره زمانی اعطای تســهیلات 
فرزنــدآوری و ازدواج به دســتور رییس جمهور تا 
پایان مهر به قوت خود باقی است و بعد از اتمام این 
مهلت، رییس کل بانک مرکزی گزارش آن را ارائه 
خواهد داد. خاندوزی تصریح کرد: کارمزد وام های 
قرض الحسنه به زیر چهار درصد با مصوبه شورای 
پول و اعتبار کاهش می یابــد و اولین بانک، بانک 

قرض الحسنه مهر است.
وی افزود: مسأله مولدسازی شفاف ترین مصوبه ای 
است که تا پیش از این وجود داشته است و یک به 
یک املاکی که واگذار می شــود با قیمت گذاری و 
مختصات دقیق و پــروژه هایی که تامین مالی می 
شود با اعداد کاملا شــفاف به اطلاع عموم خواهد 
رسید. وزیر اقتصاد گفت: تاکید سران سه قوه این 
بوده اســت که اجرای مولد ســازی باید بازگشت 

اعتماد عمومی را به دنبال داشته باشد.

وزیر اقتصاد خبر داد:

کاهش کارمزد وام های قرض الحسنه 

ساخت ۴ شهر جدید وارد فاز 
اجرایی شد

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید ایران 
گفت: ایجاد شــهرهای جدید مهرگان، گلمان، 
تابناک و چاه مبارک در مرحله ثبت شرکت قرار 
دارد و وارد فاز عملیاتی شده است. علیرضا جعفری 
در تشریح سیاست های آن شــرکت برای ایجاد 
شهرهای جدید و شهرک های مسکونی به منظور 
تحقق اهداف کلان دولت ســیزدهم، اظهار کرد: 
اکنون بیش از ۷۷ نقطه برای شکل گیری شهرها 
و شهرک های مسکونی جدید شناسایی شده و در 

دستور کار برای ساخت قرار دارد.
وی با اشــاره به تقاضای بالای مسکن در سامانه 
نهضت ملی مســکن و انتظار متقاضیــان برای 
ایجاد ظرفیت های جدید در تامین زمین توسط 
شرکت عمران شهرهای جدید، افزود: بخشی از 
ماموریت های شرکت عمران شهرهای جدید در 
کنار ساخت مســکن و تامین خدمات روبنایی و 
زیربنایی برای تامین زمین در شــهرهای جدید 
متمرکز شده اســت. در همین رابطه نیز ایجاد ۴ 
شهر جدید مهرگان، گلمان، تابناک و چاه مبارک در 
دستور کار است که با توجه به مصوبه هیات دولت، 
ثبت شرکت، ساماندهی و اجرای پروژه شهرسازی 
آن ها در برنامه است. وی بیان کرد: ایجاد این چهار 
شــهر جدید هم اکنون در مرحله ثبت شــرکت 
قرار دارد و هم زمان موضوع استقرار مجریان این 

شهرهای جدید در حال پیگیری است.
معاون وزیر راه و شهرسازی با قدردانی از مسئولان 
۴ استان نوار ســاحلی جنوب برای اخذ مصوبات 
سکونتگاهی در کمتر از سه ماه، گفت: مجموعه 
کارهای انجام شده نشان از عزم جدی برای ایجاد 
شهرها و شــهرک های جدید دارد که در تلاش 
هستیم تا با اخذ به موقع مصوبات آنها از شورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران بتوانیم هرچه سریع تر 
وارد فاز اجرایی ســاخت شــهرها و شهرک های 
مسکونی جدید شویم. جعفری تصریح کرد: مراحل 
شناسایی و مکان یابی شهرها و شهرک های جدید 
بر اساس نیاز اســتان و میزان مهاجرت پذیری با 
تاکید بر ارتقای کیفیت زندگی در شهرهای جدید 

در حال پیگیری است.

سقف تسهیلات مسکن نخبگان 
افزایش یافت

بانک مسکن اعلام کرد: سقف تسهیلات خرید یا 
ساخت مسکن نخبگان و استعدادهای برتر با هدف 
حمایت از سرمایه های علمی کشور به ۱۰ میلیارد 
ریال افزایش یافت. در راستای تحقق اهداف دولت 
و اجرای طرح نهضت ملی مسکن شرایط استفاده 
سرمایه های علمی کشور از تسهیلات مسکن با در 
نظر گرفتن ضوابط شبکه بانکی کشور بازنگری و 

تسهیل می شود.
برهمین اساس بنا بر سیاست های اعتباری بانک 
مسکن، نخبگان و اســتعدادهای علمی کشور با 
ارائه معرفی نامه از بنیاد ملی نخبگان به شعب بانک 
مسکن از تسهیلات مذکور با نرخ مصوب شورای 
پول و اعتبار بهره مند خواهند شد. متقاضیان واجد 
شرایط می توانند با ارائه مدارک لازم به شعب بانک 
مسکن از تسهیلات ویژه نخبگان و استعدادهای 
علمی کشور برای خرید یا ساخت مسکن با مدت 

زمان بازپرداخت ۲۰ ساله استفاده کنند.
بانک مســکن به عنــوان بانک پیشــرو در ارائه 
تسهیلات مسکن در ســال گذشته بیش از ۱۵۰ 
میلیارد ریال را برای اعطای تسهیلات به نخبگان 
اختصاص داده است. این مسیر با اجرای طرح های 
ویژه تسهیلات، روند رو به پیشرفتی را برای آحاد 

جامعه شهری و روستایی طی خواهد کرد.
همچنین طرح تسهیلات مسکن جوانان یکی از 
طرح هایی است که متقاضیان می توانند براساس 
یک برنامه ریزی منظم و مشخص نسبت به سپرده 
گذاری درحســاب پس انداز مسکن جوانان اقدام 
کنند و متناســب با میزان و مدت سپرده گذاری 
در طی ۵ الی ۱۵ سال از سقف این تسهیلات برای 
خرید و یا ساخت مســکن بهره مند شوند. سقف 
تسهیلات مسکن جوانان برای افتتاح کنندگان 
در ســال ۱۴۰۲ و پس از ۵ ســال سپرده گذاری 
به ترتیب در شهر تهران، شهرهای بزرگ و سایر 
شهرها مبلغ ۱۶ میلیارد ریال، ۱۴ میلیارد ریال و 

۱۲ میلیارد ریال است.
همچنیــن در صورتی کــه افتتــاح کنندگان 
حساب پس انداز مســکن جوانان در سال ۱۴۰۲ 
بخواهند ســپرده گذاری خود را تا ۱۵ سال ادامه 
دهند)مشــروط بر رعایت مبالغ ســپرده گذاری 
تعیین شده(،می توانند از ســقف این تسهیلات 
برای ساخت و خرید مسکن تا مبلغ ۴۰ میلیارد 
ریال در شهر تهران، ۳۴ میلیارد ریال در شهرهای 
بزرگ و ۲۸ میلیارد ریال در شــهرهای کوچک 

استفاده کنند.
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مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشــاره به 
بازگشــت رتبه ایــران در تولید اوپــک به پیش 
از تحریم ها، گفــت: تولید نفت ایــران در دولت 
سیزدهم بیش از یک میلیون بشکه در روز افزایش 

داشته است.
محســن خجســته مهر گفت: صنعــت بیمه در 
سال های اخیر پای ثابت قراردادهای نفتی است. 
وی ادامه داد: به دلیل ماهیت کار سرمایه گذاری 
روی بیمه حساســیت های زیادی وجــود دارد و 
بیمه پشــتیبان صنعتی که ریســک بالایی دارد 
نقش آفرینــی می کند. مدیرعامل شــرکت ملی 
نفت ایران تأکید کرد: در مســیر سرمایه گذاری 
در دولت سیزدهم مسیر تکاملی را طی می کنیم. 
خجسته مهر با اشاره به اینکه در دهه های گذشته 
نظام پیمانکاری در صنعت نفــت حکمفرما بود، 
گفت: باید جریانات پولی را در صنعت نفت هدایت 
می کردیم و اجازه نمی دادیم وجوه ســرگردان از 

صنعت نفت خارج شود.
وی افزود: امروز نســبت به سال گذشته تحولات 

زیادی در تأمیــن مالی و ســرمایه پذیری ایجاد 
شــده زیرا متفاوت فکر می کنیم و متفاوت عمل 
می کنیم. معاون وزیر نفت با اشاره به سالروز آغاز 
جنگ تحمیلی و در آســتانه هفته دفاع مقدس، 
ادامه داد: اگر شــهدا و رزمندگان نبودند ما امروز 
تنهــا کارمند بودیــم و اختیــاری در مهمترین 
بخش های اقتصادی نداشتیم و امروز اگر دوامی 

هست از شهدا، جانبازان و آزادگان عزیز داریم.
خجســته مهر تأکید کرد: آنها رفتند تا ما را بیمه 
کنند تــا در مقابل حوادث و فتنه ها و مشــکلات 
اقتصادی، اجتماعی و سیاســی آسیبی نبینیم و 
باید قدردان کوشــش و جهاد آن ها باشیم. وی با 
اشاره به اینکه صنعت نفت صنعت پیشران است، 
گفت: صنعت نفت صنعتی تولیدی است و به شدت 
اقتصادی به شمار می رود. مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران افزود: این صنعــت علمی و انحصاری 
اســت و مهمترین فناوری های جهان مربوط به 
صنعت نفت اســت زیرا دوره تولید آســان نفت 
به پایان رسیده است. خجســته مهر با بیان اینکه 

میانگین تولید از هر چاه کشــور در سال های ۴۳ 
تا ۹۰ حدود ۲۶ هزار بشکه بوده است اما در سال 
۹۰ به تولید ۲ هزار و ۱۰۰ بشکه در هر چاه رسیده 
بودیم، ادامه داد: اکنون باید از لایه های بسیار نازک 

نفت تولید کنیم.
وی تصریح کرد: در بخش بالادستی نفت مهمترین 
وظیفه تولید ثروت اســت. ایران در مجموع نفت 
و گاز معــادل ۳۴۰ میلیارد بشــکه نفت در ۴۰۰ 
مخزن نفت و گاز دارد و رتبه نخست دنیا را به خود 
اختصاص داده ایم. معاون وزیر نفت با بیان اینکه 
میانگین ضریب بازیافت در میدان های نفتی ۲۵ 
درصد و در گازی حدود ۷۰ درصد اســت، گفت: 
این ثروت در زیرزمین باید بــه ثروت روی زمین 

تبدیل شود.
خجسته مهر با اشاره به اینکه رتبه ایران در اوپک 
در زمینه تولید نفت به پیش از تحریم ها بازگشته، 
افزود: تا پیش از دولت سیزدهم تولید نفت کشور 
۲ میلیون و ۲۵۰ هزار بشــکه بود و اکنون به ۳.۳ 
میلیون بشکه در روز رسیده است و تا ۱۰ روز دیگر 

به روزانه ۳.۴ میلیون بشکه می رسد. وی ادامه داد: 
در دولت سیزدهم بیش از یک میلیون بشکه تولید 
نفت را افزایش دادیم زیرا معتقدیم تولید در کشور 
ثروت آفرین اســت.   مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایران تاکید کرد: تا هشــت سال آینده تولید نفت 
به ۵.۷ میلیون بشکه خواهد رسید و تولید گاز نیز 

به ۱.۵ میلیارد متر مکعب در روز افزایش می یابد.
خجســته مهر مهمترین رکن برای رســیدن به 
اهداف تولیدی را جذب ســرمایه گذار اعلام کرد 
و گفت: باید جریان مالی را به سمت نفت هدایت 
کنیم. وی با اشاره به اینکه برای اجرای طرح های 
افزایش تولیــد نفت و گاز بــه ۱۶۰ میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری نیاز داریم، افزود: در گذشته نگاه 
به بیرون داشــتیم که نگاه انفعالی اســت اما در 
دولت ســیزدهم رویکرد فعال را با ظرفیت های 
داخل کشور در پیش گرفتیم و با پیشبرد اهداف 
و برنامه ریزی، برای جذب ســرمایه گذار خارجی 
و استفاده از مقدورات بین المللی تلاش خواهیم 

کرد.

بازرس انجمن شرکت های هواپیمایی از پیگیری برای 
آزادســازی قیمت بلیت هواپیما خبر داد وگفت: آمار 
شهر فرودگاهی امام درباره تاخیر پروازهای اربعین را 
تایید نمی کنم. بر اساس آمار شهر فرودگاهی امام )ره( 
در بازه زمانی ۲۷ مرداد تا ۲۰ شــهریور ۲۳۹۸ مجوز 
برای پروازهای اربعین از ســوی ۱۸ ایرلاین داخلی و 
خارجی درخواست شد که به همین تعداد نیز مجوز 
تخصیص داده شــد. از این تعداد ۱۶ ایرلاین داخلی و 
۲ ایرلاین عراقی ۱۷۵۵ پرواز را انجام دادند. به عبارت 
دیگر حدود ۷۳ درصد پروازهای اربعین فرودگاه امام 
توسط شرکت های هواپیمایی انجام و حدود ۲۷ درصد 
پروازها ابطال شــد. در بین ایرلاین های داخلی ۴۱۲ 
مجوز پروازی برای هواپیمایی آتا صادر شــد که این 
ایرلاین ۳۳۴ پرواز را با متوسط تاخیر ۶۳ دقیقه ای انجام 
داده است. هواپیمایی چابهار با ۱۱۶ دقیقه بیشترین 
میانگین تاخیر را در بین ایرلاین ها به خود اختصاص 
داشته است. میانگین تاخیر پروازهای العراقیه با سهم 
۲۳۷ پرواز ۷۵ دقیقه بوده است. این شرکت ۷۴ پرواز 
خود را در بازه اشاره شده انجام نداده است. فلای بغداد 

نیز مجوز انجام ۱۶۹ پرواز را در ایام اربعین داشت که از 
این تعداد ۱۵۱ پرواز ار انجام داده است. میانگین تاخیر 
پروازهای این شرکت نیز ۴۰ دقیقه بوده است. میانگین 
تاخیرات ایران ایر ۶۹ دقیقه بوده و این شرکت ۱۹ پرواز 
از سهمیه ۲۵۵ پرواز خود را انجام نداد.کمترین تعداد 
مجوز پرواز مربوط به "اروان" با ۱۵ پرواز اســت. این 
شرکت ۹ پرواز خود در ایام اربعین را انجام داده و ۶ پرواز 
این شرکت ابطال شده است. بیشترین پرواز ابطال شده 
اربعین نیز با ۱۰۲ پرواز مربوط به هواپیمای معراج است، 
پس از این شرکت، زاگرس با ۸۹ پرواز قرار گرفته است. 
هواپیمایی ایرتور، کیش ایر و یزد ایر تمام پروازهای خود 
را در ایام اربعین انجام داده اند.در مجموع شرکت های 
هواپیمایی داخلی و خارجی در ایام اربعین ۱۴۰۲ بالغ 
بر ۶۴۳ پرواز را انجام ندادند. در مدت یاد شــده ۲۳۵ 
هزار و ۹۰۷ نفر با پروازهای اربعین جابجا شده اند. این 
درحالی است که مدیرعامل هواپیمایی آتا از میانگین 
تاخیر ۳۳ دقیقه ای پروازهای اربعین این شرکت خبر 
داد و گفت: ایرلاین ها مقصر تمام تاخیرات نیستند، ۴۰ 
آیتم در بروز تاخیرها موثر است که گیت های فرودگاهی 

یکی از آنهاست. سهیل قیاسی با بیان این که آمار مربوط 
به میانگین تاخیر ۶۳ دقیقه ای پروازهای اربعین اعلام 
شده از سوی شهر فرودگاهی را تایید نمی کنم، افزود: 
بر سر یک سری آیتم با شهر فرودگاهی اختلاف داریم. 
بیشترین تاخیر پروازهای اربعین برای ۲ پرواز بود که 
هر کدام از آنها حدود ۶ ســاعت تاخیر داشت، دلیل 
این تاخیر نیز مسائل مربوط به ایمنی بوده است. وی 
با یادآوری این که فرودگاه نجف برای هر پرواز حدود 
۱۵ هزار دلار  )هزینه های مربوط به هندلینگ، رویالتی 
و...( از ایرلاین ها دریافت می کند، تصریح کرد:  اگر یک 
هاپیمای ۱۵۰ نفره در نظر بگیریم به ازای هر مسافر 
حدود ۱۰۰ دلار باید به فرودگاه نجف پرداخت شود. 
این در حالی است که فرودگاه استانبول برای هر پرواز 

۹ هزار دلار کمتر یعنی ۶ هزار دلار دریافت می  کند.
وی در ادامه با اشــاره به این که پروازهای چارتری برای 
برخی مقاصد کشور لازم است، گفت: زمانی که پروازهای 
چارتری به مقصدی مانند کیش انجام می شــد، بلیت 
با قیمت ۵۰ هزار تومانی هم وجود داشــت. اما پس از 
ممنوعیت پروازهای چارتری، پرواز به کیش به سختی 

گیر می آید و ایرلاین به خاطر ۵۰ نفر مســافر کیش یا 
قشم پرواز را انجام نمی دهد. اما چارترکنندگان با تنظیم 
ایام پیک و غیرپیک پروازها به مقاصد گردشگری را انجام 
می دادند. بازرس انجمن شرکت های هواپیمایی همچنین 
از پیگیری اجرای قانون آزادسازی قیمت بلیت هواپیما 
خبر داد و گفت: در محاکم دنبال این موضوع هستیم. در 
ستاد تنظیم بازار این مسئله مطرح شده است. معتقدم با 
آزادسازی رقابت بهتر در حمل ونقل هوایی اتفاق می افتد. 
قیاسی درباره قیمت های مصوب پروازهای داخلی نیز 
گفت:  این پروازها ســود دارد، اما ۱۰ تا ۱۵ درصد سود 
نیست. همین سرمایه  را اگر در بانک سپرده گذاری کنیم 
۲۲ درصد سود می گیریم. وی با اشــاره به نرخ مصوب 
پروازهای اربعین، یادآور شد: قرار است به ازای هر صندلی 
خالی ۱.۵ میلیــون تومان به ایرلاین ها بابت مســائل 
حمایتی پرداخت شود. سال گذشته نیز مقرر شد به ازای 
هر صندلی پروازی یک میلیون تومان به شــرکت های 
هواپیمایی رداخت شــود که هنوز اجرایی نشده است. 
سال قبل آتا ۳۳۱۸۰ مسافر را در ایام اربعین جابجا کرد 

که بایستی حدود ۳۳ میلیارد تومان به ما پرداخت شود.

گزارش بانک مرکزی از رشد اقتصاد کشور در بهار 
امسال منتشر شد و بر این اســاس رشد اقتصادی 
کشور در سه ماهه اول ۱۴۰۲ معادل ۶.۲ درصد و 
رشد اقتصادی بدون نفت طی این دوره معادل ۵.۲ 

درصد بوده است.
به گــزارش بانک مرکزی، بر اســاس محاســبات 
مقدماتی اداره حســاب های اقتصادی این بانک، 
تولید ناخالص داخلی به قیمت پایه )به قیمت های 
ثابت ســال ۱۳۹۵( در ســه ماهه اول سال ۱۴۰۲ 
به رقم ۳۸۰۲.۱ هزار میلیارد ریال رســیده که در 
مقایسه با سه ماهه اول ســال ۱۴۰۱، به میزان ۶.۲ 
درصد رشد داشته است. همچنین رشد اقتصادی 
بدون نفت طی دوره مذکور معادل ۵.۲ درصد بوده 

است. لازم به توضیح است عملکرد رشد اقتصادی با 
نفت و بدون نفت کشور در فصل اول سال ۱۴۰۱ به 
ترتیب معادل ۱.۹ و ۱.۷ درصد بوده است. مقایسه 
ارقام مزبور با عملکرد رشــد اقتصادی در سه ماهه 
نخست ســال ۱۴۰۲ حاکی از افزایش بیش از سه 
برابری رشــد اقتصادی کشــور در فصل اول سال 

۱۴۰۲ نسبت به فصل اول سال ۱۴۰۱ می باشد.
بررســی عملکرد رشــد اقتصادی بر حسب گروه 
فعالیت های اقتصادی )به قیمت های ثابت ســال 
۱۳۹۵( نشان می دهد، رشد تولید ناخالص داخلی 
در سه ماهه اول ســال ۱۴۰۲ حاصل تحقق رشد 
مثبت ارزش افزوده در تمامی گروه ها بوده اســت. 
لازم به توضیح اســت در دوره مورد گزارش، رشد 

محقق شــده گروه های "نفت و گاز"، "خدمات"، 
"صنایع و معــادن" و "کشــاورزی، جنگلداری و 
ماهیگیری" نســبت به دوره مشــابه سال قبل به 
ترتیب معــادل ۱۶.۴، ۶.۲، ۳.۷ و ۲.۲ درصد بوده 
است که مقایسه آن با ارقام مشابه در فصل اول سال 
۱۴۰۱ حاکی از بهبود رشــد ارزش افزوده تمامی 
گروه های اقتصادی می باشد. خاطرنشان می گردد 
سهم گروه های مزبور از رشد ۶.۲ درصدی محقق 
شده در سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ به ترتیب معادل 

۱.۵، ۳.۶، ۰.۸ و ۰.۲ واحد درصد بوده است.
شایان ذکر است رشد مثبت تولید ناخالص داخلی 
در فصل اول ســال ۱۴۰۲ در تداوم رشد اقتصادی 
مثبت محقق شده از فصل اول سال ۱۳۹۹ تا فصل 

چهارم سال ۱۴۰۱ بوده است؛ به نحوی که میزان 
رشد اقتصادی کشــور در فصول ســال ۱۴۰۱ به 
ترتیب برابر با ۱.۹، ۳.۹، ۴.۹ و ۵.۳ درصد بوده است.

بررسی تولید ناخالص داخلی برحسب اقلام هزینه 
نهایی در سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ نشان می دهد، 
"هزینه های مصــرف نهایی بخــش خصوصی"، 
"هزینه های مصرف نهایی بخش دولتی" و "تشکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص" به قیمت های ثابت سال 
۱۳۹۵ به ترتیب از نرخ رشد ۸.۲، ۵.۳ و ۲.۰ درصدی 
نسبت به دوره مشابه سال قبل برخوردار بوده اند؛ 
رشد ارقام مزبور در فصل اول سال ۱۴۰۱ نسبت به 
دوره مشابه ســال قبل از آن به ترتیب معادل ۶.۴، 

۶.۵- و ۱.۴- درصد بوده است.

افزایش بیش از یک میلیون بشکه ای تولید نفت 

زمزمه آزادسازی قیمت بلیت هواپیما 

بانک مرکزی گزارش داد؛

رشد اقتصادی بهار ۶.۲ درصد شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رئیس اتاق اصنــاف و رئیس اتحادیه فروشــندگان آهــن و فولاد 
تهران با بیــان اینکه گفت: بــرای رونق بازار یا بایــد روی صادرات 
برنامه ریزی داشته باشــیم یا بحث مصارف داخلی و مسکن رونق 
بگیرد. حمیدرضا رســتگار، رئیس اتاق اصنــاف و رئیس اتحادیه 
فروشــندگان آهن و فولاد تهران در خصوص وضعیــت فعلی بازار 
گفت: بازار معمولا در این ایام سال راکد است چون کسانی که برای 
اجرا و انجام پروژه های مختلف برنامه دارند از قبل خریدهای خود 
را انجام داده اند. در واقع نهایتا در این ایام سال معمولا کم و کسری 
 ها را خرید می کنند و به عبارتــی به صورت محدود آهن آلات خود 

را تامین می کنند.
رستگار افزود: در کل بازار ما با توجه تورمی که ایجاد شد و گرانی که 
روی قیمت ملک و مسکن و غیره خورد یک رکود کلی را تجربه می 
کند. مضاف بر اینکه در بازارهای جهانی هم چندان اتفاقات خاصی 
نیفتاد و متاســفانه بازارهای صادراتی که باید تامین می کردیم هم 
بازارهای خوبی نبود و نتوانستیم کلیه بازارهایی که می توانستیم در 

اختیار داشته باشیم را برای صادرات در اختیار بگیریم.
رئیس اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد تهران: نتوانستیم از ظرفیت 
بازارهای صادراتی به خصوص بازارهای اطراف استفاده کنیم در حالی 
که ترکیه در این بازارها موفق تر بود چون اصولا برای صادرات برنامه 
ریزی دارند و از آن حمایت می شود اما در کشور ما با عوض شدن وزیر 
به یکباره برنامه ها تغییر می کند. وی خاطر نشان کرد: همانطور که 
می دانید رقابت سختی بین تولید کننده ها و صادرکنندگان آهن و 
فولاد وجود دارد در سراسر دنیا و به هر حال ما نتوانستیم از ظرفیتی 

که کشورهای همسایه ما دارند چندان استفاده کنیم. به این ترتیب 
تقریبا یک سال سخت را فولادی های ما طی کردند. ضمن اینکه بازار 

داخل هم چندان رونق نداشته است.
رئیس اتاق اصناف تهران همچنین در خصوص دلایل عدم موفقیت در 
استفاده از ظرفیت های بازارهای صادراتی اطراف نیز گفت: کشورهای 
مماس ما مانند عراق، سوریه و افغانستان و غیره قابلیت داشت با تمام 
ظرفیت کار کنیم اما نتوانستیم استفاده کنیم. به خصوص اینکه کشور 
ترکیه در بحث صادرات با ما رقیب است و تقریبا می توان گفت ترکیه 

در این موضوع موفق تر از ما بوده است.
وی ادامه داد: مسئله اینجاست که کشور ترکیه برای بازارهای خود 
برنامه ریزی دارد؛ به این معنا که هم پایبند هســتند و هم از بحث 
صادرات حمایت می کنند. اما در کشور ما چندان پایبندی به برنامه 
وجود ندارد و با رفتن یا آمدن یک وزیر ممکن اســت یک نوسان یا 
تغییر کلی در عملکرد ایجاد شــود و اینها روی بازار ما اثر می گذارد. 
رستگار همچنین در خصوص نوسان قیمت آهن آلات و فولاد گفت: 
همانطور که گفته شد بازار ما تقریبا راکد بوده است؛ یعنی اگر قیمت 
هم تغییری داشته بیشترین مشکل ما راکد بودن بازار بوده است. به 
این ترتیب رونقی در خرید و فروش آهن و فولاد نداشــتیم و به طور 

کلی بازار آهن و فولاد در رکود بوده است.
وی در پاسخ به این سوال که با این تفاسیر چه چشم اندازی می توان 
برای بازار آهن و فولاد تا پایان سال متصور شد، نیز اظهار داشت: تا 
جایی که بنده اطلاع دارم دولت به دنبال ایجاد گشــایش هست. به 
هرحال اگر به صورت خاص بازار مسکن راه بیفتد یعنی بحث ساخت و 

ساز در کشور جدی شود، با توجه به اینکه زمین هایی هم برای ساخت 
و ساز در نظر گرفته شده، اگر دولت حمایت کند و قطعا بازار مسکن 
راه بیفتد در حوزه فولاد و آهن هم شاهد تغییر و تحول خواهیم بود. 
اگر چنین اتفاقی نیفتد و همین روال عادی باشد قطعا شرایط بازار 

آهن آلات، فولاد و دیگر فلزات هم چندان مطلوب نخواهد بود.
رستگار خاطر نشان کرد: برای رونق بازار فولاد و آهن آلات یا باید روی 
صادرات برنامه ریزی داشته باشیم یا بحث مصارف داخلی و مسکن 
رونق بگیرد. در حقیقت اگر مسکن داخلی راه بیفتد و ساخت و ساز 
راه بیفتد با آماری که دولت پیگیری کرده و اعلام کرده قطعا می تواند 
موجب شــود تغییر و تحولی در بازار ما رخ دهد و این ظرفیت وجود 
دارد. آن هم در شرایطی که هم امکان تولید برای فولاد داریم و هم 
امکان مصرف را در حوزه »مسکن ملی« داریم که بارها راجع به آن 
صحبت شده است. این اتفاق می  تواند در تغییر و تحولی که در این 

حوزه می تواند رخ بدهد بسیار مهم و اثر گذار باشد.
رئیس اتحادیه فروشــندگان آهن و فولاد تهــران درخصوص دیگر 
مســائل پیرامون بازار و فروش آهن آلات و فــولاد گفت: مهمترین 
موضوعی که اکثر همکاران در بازار به آن اشــاره می کنند نبود یک 
چشم انداز واقعی که همه به آن پایبند باشند است. مسئله مهم در این 
میان این است که وقتی برنامه ای را به عنوان چشم انداز مشخص می 
کنیم پایبندی به این چشم انداز می تواند تعیین تکلیف کند؛ یعنی 
اگر هم قرار است تصمیمی در این حوزه گرفته شود حتما با حضور 
تمام طرف هایی که صاحب نظر هستند و می توانند اثر بگذارند باید 

باشد و امیدواریم این اتفاق بیفتد.

مرغ در تهــران و برخی از شهرســتان 
ها در محدوده نــرخ مصوب خود یعنی 
هر کیلوگرم ۷۳ هــزار تومان به فروش 
می رسد اما نرخ این محصول در برخی 
از شهرســتان ها حتی کمی به زیر نرخ 
مصوب رفته اســت. قیمت مرغ در بازار 
به نرخ مصوب خود رســیده است و این 
محصول در برخی از شــهرهای کشور 
حتی زیر نرخ مصوب خــود به فروش 

می رسد.
براساس مشاهدات میدانی هر کیلوگرم 
مرغ گرم در تهران ۷5 تا ۷8 هزار تومان 
به فروش می رســد اما در شهری مانند 
ارومیه نرخ این محصول ۷۳ تا ۷5 هزار 
تومان است. در این شــهر هر کیلوگرم 
مرغ خود شهرســتان ۷5 هزار تومان و 
مرغ سایر شهرستان ها ۷۳ هزار تومان 
اســت که این به معنی آن است که نرخ 
مرغ در برخــی مناطق کمتــر از نرخ 

مصوب را نیز تجربه کرده است.
افزایش جوجه ریزی بــه بیش از 1۳0 
میلیون قطعه در ماه و تامین نهاده های 
دامــی از جمله دلایل کاهــش دوباره 
قیمت مرغ در بازار اســت؛ اســفند ماه 

سال گذشته میزان جوجه ریزی کمتر 
از 100 میلیون قطعــه در ماه بود. بنابر 
این گزارش قیمــت تخم مرغ با نزدیک 
شدن به فصل سرما افزایش یافته است 
به طــوری که در دو هفته گذشــته هر 
شــانه ۳0 عددی از  این محصول از 8۷ 
هزار تومان به  بیشتر از 110 هزار تومان  

رسیده است.
بر اساس مشاهدات میدانی حداقل قیمت 
مصوب یک شانه تخم مرغ ۳0 عددی فله 
110 هزار تومان اســت اما این محصول 
با قیمت های متفــاوت 120 هزار تومان 
تا 1۳5 هزار تومان به فروش می رســد و 
در میادین میوه و تره بار شهرداری تهران 

این محصول یافت نمی شود.
درباره دلایل افزایش قیمت تخم مرغ در 
بازار نیز می توان به تغییر فصل و افزایش 
تقاضا در بازار و صــادرات این محصول 
اشاره داشت؛ از طرفی همواره در نیمه 
دوم شــهریور ماه صنایع تولید کننده 
کیک و شــیرینی با توجه بــه نزدیک 
بودن به بازگشــایی مــدارس، اقدام به 
 خرید عمــده تخم مرغ بــرای افزایش 

تولید می کنند.

رئیس اتحادیه مسافربری استان تهران گفت: تورم، نوسانات نرخ 
ارز و بدعهدی کارفرمایان مشکلات اصلی موسسات مسافربری 
است. تحریم ها باعث شده سازندگان خودرو از فروش خودروی 

صفر و قطعات یدکی اصلی به ایران خودداری کنند.
سهیل میرمهدی، رئیس اتحادیه مســافربری استان تهران 
وضعیت کسب و کار این صنف در شش ماه اول سال 1۴02 را 
چنین توصیف کرد: این صنف مانند تمام اصناف دیگر گرفتار 
تورم موجود در کشور شده است. گرانی و تورم، نوسانات نرخ 
ارز و بدعهدی کارفرمایان در پرداخت بدهی های خود بسیار 
آزاردهنده است. با توجه به اینکه قراردادهای ما برای یک دوره 
یک ساله منعقد می شود، این بی ثباتی قیمت ها و گرانی لحظه 
ای اجناس واقعا به ضرر ماست، چون که ما نمی توانیم طی مدت 

قرارداد قیمت را افزایش دهیم.
وی توضیح داد: واحدهای صنفی اتحادیه مسافربری تهران در 
واقع موسسه هایی هستند که با وسایل نقلیه ای که در اختیار 
دارند و شامل اتوبوس، مینی بوس و ون می شود وظیفه سرویس 
دهی و جابه جایی کارکنان ارگان های مختلف مثل کارخانه 
ها، بیمارستان ها، پالایشگاه ها و پتروشیمی را برعهده دارند. 

تعدادی از مسافران برون شهری هم عضو این اتحادیه هستند.
رئیس اتحادیه مسافربری استان تهران با اشاره به اینکه یکی 
از رسته های اتحادیه سرویس دهی مدارس را شامل می شود 
افزود: با توجه به اینکه در آستانه بازگشایی مدارس هستیم باید 
به عرض برسانم امسال شورای شهر تهران با همکاری شرکت 
تپسی بدون مشورت با اتحادیه اقدام به تعیین قیمت سرویس 

مدارس کرده است. نرخی را مصوب کردند و به پیمانکاران که ما 
هستیم و اولیای دانش آموزان ابلاغ نمودند. از این مبلغ 2 درصد 
به شورای شهر تهران و 2درصد به انجمن اولیای مربیان مدارس 

تعلق می گیرد.
میرمهدی به بیان مشــکلات صنف خــود پرداخت و گفت: 
بزرگترین مشکل صنف ما یکی تحریم ها و دیگری بی ثباتی 
قیمت دلار است. تحریم ها باعث شده خودرو و قطعات یدکی 
به کشور وارد نشود، اگر هم وارد شــود به دلیل بالا رفتن نرخ 
دلار قیمت بسیار بالایی دارند. بیشتر ناوگان حمل و نقل کشور 
فرسوده و از رده خارج اســت و این موضوع جان مسافران را به 
خطر می اندازد؛ ولی چاره ایی نداریم چون به ما خودرو صفر نمی 
فروشند مجبوریم از همین خودروهای فرسوده استفاده کنیم.

وی ادامه داد: در این خصوص به وزارت صمت درخواست داده ایم 
که مجوز واردات خودروهای کارکرده اروپا را به ما بدهند. چون 
خودروهای حمل ونقل اروپا فقط سه ســال کار می کنند. ما 
می توانیم آنها را با قیمت کمتر خریداری وارد کنیم. مشکل 
تحریم هم ندارند. ولی متاسفانه هیچ جوابی به درخواست ما 

داده نشده است.
میرمهدی در ادامه گفت: یکی دیگر از مشکلات تامین قطعات 
یدکی خودرو است. در این مورد باز هم تحریم باعث شده شرکت 
های سازنده اروپایی به ما قطعات ندهند. این موضوع شرایط را 
برای ما بسیار بغرنج کرده است. اگر قطعه اصلی در بازار پیدا شود 
حتما از مبادی غیر قانونی وارد شده که بسیار قیمت بالایی دارد 

و خیلی هم نایاب است.

بازار فولاد و آهن آلات راکد است

لوازم یدکی بی کیفیت چینی آفت خودروهای مسافربریقیمت مرغ به پایین تر از نرخ مصوب
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رئیس اتحادیه بارفروشان از کاهش قیمت میوه 
و صیفی در بازار خبر داد و گفت: امسال تولیدات 
نسبت به سال گذشته 1.5 برابر بیشتر شده است. 
مصطفی دارایی نژاد با بیان اینکه قیمت برخی 
از اقلام میوه و صیفی در بــازار 10 تا 20 درصد 
کاهش یافته اســت، گفت: قیمت هلو، شلیل، 
شبرنگ، سیب درختی، هندوانه، طالبی، ملون، 

جانا، سیب زمینی و پیاز کاهش یافته است.
وی ادامــه داد: برخی از محصــولات پاییزه به 
صورت نوبرانه وارد بازار شده اند و امسال تولیدات 
نسبت به سال گذشته 1.5 برابر بیشتر شده است. 
سیب گالا و تابستانه وارد بازار خواهد شد. سیب 
پاییزه نیز به زودی چیده و روانه بازار می شــود. 
نارنگی بذر ژاپنی امسال بســیار فراوان شده و 

قیمت این اقلام نیز مناسب است.
رئیس اتحادیه بارفروشان اضافه کرد: موز اکوادور 
و فیلیپینی حدود 15 درصد، مــوز هندی 20 
درصد و موز پاکســتانی 25 درصد افت قیمت 

داشته اند. وی در پاسخ به چرایی بالا بودن قیمت 
برخی از اقــلام صیفی  جات در بــازار گفت: در 
هفته های اخیر یکــی دو قلــم از صیفی جات 
به دلیل جابه جایی زمان کشــت دچار نوســان 
قیمت شــد که در حال حاضر این مشــکل نیز 
مرتفع شــده اســت. به گفته وی بازار تا پایان 
 مهرمــاه به دلیــل فراوانی بار به همین شــکل 

خواهد ماند.
دارایی نژاد در پاســخ به چرایی بالا بودن قیمت 
پسته تازه در مغازه ها گفت: چندین رقم پسته تازه 
در بازار موجود است. قیمت هر کیلو پسته درجه 
یک صادراتی در میدان مرکزی میوه به صورت 
عمده 1۷0 هزار تومان است و انواع دیگر پسته 
نیز با قیمت هــای ۹0، 120 و 1۳0 هزار تومان 
عرضه می شود. یعنی رنج قیمت پسته در میدان 
مرکزی بســته به نوع آن ۹0 تا 1۷0 هزارتومان 
است. وی در پایان گفت: قیمت انبه نیز در میدان 

مرکزی 55 تا ۷0 هزار تومان است.

نایب رییس اتحادیه مشــاوران املاک تهران با 
تاکید بــر اینکه باید پلتفرم های انتشــار آگهی 
در بازار مسکن ســاماندهی شــوند تا از قیمت 
سازی از این طریق جلوگیری شود، گفت: برخی 
فضاسازی ها حاکی از افزایش قیمت مسکن در 
نیمه دوم امسال دارد، اما مردم فریب این شایعات 

را نخورند.
بازار مسکن در سال های اخیر به ویژه پس از شیوع 
ویروس کرونا در حال خارج شدن از شکل سنتی 
خود یا همان بنگاه های املاک اســت و در چند 
سال گذشته پلتفرم ها و اپلیکیشن های مختلف 
در این حوزه حتی بیشتر از بنگاه ها در حال نقش 
آفرینی هســتند. در کنار ســایر دلایل افزایش 
قیمت مســکن، اما نمی توان نقش پلتفرم ها در 
قیمت ســازی ها به خصوص در بازار مسکن را 
نادیده گرفت؛ متاســفانه در این آگهی ها بدون 
اینکه معامله ای انجام شود، شاهد قیمت گذاری 

بی ضابطه هستیم که نظارتی هم بر آنها نیست.
داوود بیگی نژاد، نایب رییس اتحادیه مشــاوران 
املاک تهران با بیان اینکه امروز دنیای مجازی 
با دنیای واقعی در تقابل قرار گرفته است، افزود: 
مردم برای سرمایه گذاری در بزرگ ترین موضوع 
زندگی شان که مسکن است می توانند از مشاوران 
املاک مجاز مشاوره بگیرند. وی با بیان اینکه بازار 
مسکن تابعی از دیگر بازارهای موازی در کشور 
است، افزود: با ثابت ماندن دیگر بازارها مانند ارز 
و نهاده های ساختمانی، قیمت مسکن نیز ثابت 

مانده و در واقع کنترل می شود.
نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران تولید 
و عرضه مســکن را به عنوان یکــی از مهم ترین 
راهکارها بــرای کنترل این بازار عنــوان کرد و 
گفت: بخشی از هزینه خرید و یا ساخت مسکن 
با تسهیلات بانکی تامین می شــود، اما بانک ها 
آن چنان کــه باید در این حــوزه به خصوص در 

بافت فرســوده همراهی نمی کننــد که همین 
عامل می تواند روند تولید را در کشــور با مشکل 

مواجه کند.
بیگی نژاد با بیان اینکه بنگاه های املاک به عنوان 
معتمدین خود را به مردم ثابــت کردند، تاکید 
کرد: زمانی مشــکلات در حوزه بنگاه ها بیشتر 
شد که فضای مجازی بســتری را برای بی قانون 
کار کردن در بازار مســکن ایجاد کرد. امروز هر 
کسی در این فضا به عنوان مشاور املاک فعالیت 
دارد. وی گفت: در حالــی که نیازمند نظارت در 
فضای مجازی هستیم که این نظارت وجود ندارد 
و می توان گفت که بیشــترین آسیب به بخش 

مسکن در بستر این فضا است.
نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک گفت: راه حل 
این است که فعالان در این رسته در فضای مجازی 
باید مجوز فعالیت داشته  باشند و ساز و کاری برای 
این بستر ایجاد شــود. برنامه دولت، ساماندهی 
وضعیت پلتفرم های انتشــار آگهی های املاک 
در جهت مهار دلالانی است که به طرق مختلف 
قصد ایجــاد التهاب در بازار مســکن و یا قیمت 
سازی را دارند. کارشناســان مسکن می گویند: 
دلالان با استفاده از پلتفرم های انتشار آگهی در 
بازار مسکن برای قیمت سازی استفاده می کنند 
و شــاهد آگهی های تقلبی و جعلی در برخی از 
این اپلیکیشن ها در حوزه مســکن هستیم که 
نه تنها سبب گمراهی مردم می شود، بلکه بلکه 
افزایش قیمت مســکن را به دنبال داشته است. 
چندی پیش سردار علی نوروزی، رئیس پلیس 
نظارت بر اماکن عمومی فراجا گفت: دو پلتفرم 
را شناسایی کردیم که بیشترین دخالت را در بالا 
بردن قیمت مسکن داشتند و با همکاری وزارت 
صمت و اتحادیه کسب و کارهای مجازی آنها را 
شناسایی کردیم و برای آخرین بار اخطار جدی 

به این 2 پلتفرم داده شد.

مطابق آمار وزارت راه و شهرســازی، 2 میلیون 
و ۷00 هزار واحد ناپایدار در بافت های فرسوده 
شــهری وجود دارد و 20 میلیون نفر از جمعیت 
کشور در محدوده بافت فرسوده زندگی می کنند. 
بیانیه نخستین جلسه مدیران عامل سازمان های 
نوسازی و بهسازی کلانشهرهای کشور در آذرماه 
سال گذشته، نشــان می دهد، 1۶۶ هزار و 500 
هکتار بافت فرســوده و ناکارآمد در کشور وجود 
دارد که ایــن میزان، محل ســکونت حدود 20 
میلیون نفر بوده و در برابر حوادث طبیعی به ویژه 
زلزله، آسیب پذیر است. همچنین شرایط حاکم 
بر این بافت ها، بر تشــدید معضلات اجتماعی و 

زیست محیطی دامن می زند.
به منظور تحقق وعده دولت و نیز الزامات قانونی 
ساخت سالانه یک میلیون مسکن، سیاست های 
تشویقی برای ساخت وساز در بافت های فرسوده 
لحاظ شده اســت. وزارت راه وشهرسازی برای 
تسریع احیای بافت های فرسوده علاوه  بر اعطای 
زمین به صاحبان مسکن در این بافت ها، صدور 
پروانه های ســاختمانی را ســرعت بخشــید تا 
ساکنان بافت های فرسوده انگیزه بیشتری برای 

ساخت وساز پیدا کنند.
از آنجا که ارائه بســته تشــویقی برای ترغیب 
مالکان به نوسازی واحدهای مسکونی فرسوده، 
از اولویت های وزارت راه و شهرســازی اســت، 
متقاضیان می توانند حداقل از 50 درصد تخفیف 
در عوارض پروانه و تراکم ساخت استفاده کنند. 
همچنین افزایش همکاری صاحبان بافت های 
فرسوده با سازمان فنی وحرفه ای کشور و آموزش 
ساکنان، از دیگر اقدامات وزارت راه شهرسازی در 

این حوزه بوده است.
علاوه بر این، در سیاســت ها و ضوابط کالبدی 
متضمن تشویق نوسازی محله ای در بافت های 
فرسوده و ناکارآمد شــهری که تابستان 1۴01 
توسط وزارت راه و شهرسازی منتشر شد، اشاره 
شــده اکه با تصویب شــورای عالی مسکن، در 

راســتای افزایش رقابت پذیــری و ایجاد مزیت 
نسبی برای ساخت وساز در بافت های فرسوده و 
ناکارآمد، نوسازی ها  در بافت های مذکور، ضمن 
ثبت در واحدهای مشــمول قانون جهش تولید 

مسکن، از مزایای مالی قانون بهره مند می شوند.
طبق اظهارات اخیر محمد آئینی، معاون وزیر راه و 
شهرسازی در شهریورماه امسال، تاکنون بیش از ۳8 
هزار واحد برای دریافت تسهیلات به بانک مسکن 
معرفی شده اند. برای نوسازی، تسهیلات بافت های 
فرســوده از دو منبع مختلف پرداخت می شــود. 
تسهیلات ویژه بافت های فرسوده که 150 میلیون 
تومان آن با سود صفر درصد است که البته باید در 
پایان دوره ساخت، برگردانده شود. مبلغ تسهیلات 
بافت های فرسوده در تهران ۴50 میلیون تومان، 
کلان شــهرها ۴00 میلیون تومان و سایر شهرها 
۳50 میلیون تومان است. البته متقاضیان می توانند 
از تسهیلات خودمالکی نهضت ملی مسکن، استفاده 
و با توجه به شرایط ، از بین دو نوع تسهیلات مذکور، 

یکی را انتخاب کنند.
با اتکا به این سیاست ها، آمار ساخت وساز در نقاط 
ضعیف شهرها بیانگر این است که ساخت مسکن 
در بافت های فرسوده، رکورد حدود یک دهه اخیر 
را شکسته؛ به گونه ای که سال گذشته، بیش از ۶۴  
هزار واحد مسکونی در بافت های فرسوده ساخته 
شده اســت. با این رقم که از ســال ۹2 تا کنون 
بی ســابقه بوده، رکورد تازه   ای در ساخت وساز 
مسکن در بافت   های فرســوده شهرهای کشور 

طی 10 سال گذشته ثبت شده است. 
به جز سال های 1۳۹0 تا 1۳۹2 که ساخت وساز 
در بافت های فرســوده، بیش از 80 هزار واحد یا 
حدود این رقم بوده، از سال 1۳۹۳ تا 1۳۹۹ اغلب 
ساخت وسازها زیر 50 هزار واحد بوده و فقط در 
سال 1۳۹۷ به ۶0 هزار واحد رســیده است. با 
این حال، این روند بعــد از روی کار آمدن دولت 
سیزدهم طی سال های 1۴00 و 1۴01 به بیش 

از ۶0 هزار واحد رسیده است.

رئیس انجمن تولیدکنندگان 
نوشت افزار با اشاره به اینکه 
نوشــت افزار به طــور 100 
درصــد در داخــل تولید و 
اقلامــی مثــل روان نویس، 
تراش و برخی اقلام دیگر عمدتا وارداتی هستند، گفت 
که چند برابر مصرف داخل و حتی تولید، مداد و ماژیک 
قاچاق در سطح عرضه وجود دارد. محمودرضا صنعتگر با 
اشاره به مشکلات تامین ارز و دپوی بخشی از مواد اولیه 
تولید نوشت افزار در گمرک، تصریح کرد: با توجه به اینکه 
مواد اولیه  جدید زیادی به دست تولیدکنندگان نرسیده 
و اکثرا از موجودی های قبلی استفاده کرده اند، محصول 

ساخته شده نیز افزایش قیمتی پیدا نکرده است.
وی با تاکید بر اینکــه کمبودی در بــازار وجود ندارد، 
گفت: اقلامی مثل مداد، پاک کن، خــودکار، ماژیک، 
ابزار اندازه گیری، دفتر مشق، کوله پشتی، جامدادی و 
به طور کلی نوشــت افزار به طور 100 درصد در داخل 

تولید می شود. اما اقلامی مثل روان نویس، تراش و برخی 
اقلام دیگر عمدتا وارداتی است. البته به گفته وی برخی 
از اقلامی که تولید داخل آن ها به طور کامل نیاز بازار را 
تامین می کند، به شکل قاچاق به کشور وارد می شود. 
برای مثال چند برابر مصرف داخل و حتی تولید، مداد و 
ماژیک قاچاق در سطح عرضه وجود دارد که این وضعیت 
هم یکی دیگر از مشــکلات تولیدکنندگان اســت. در 
شرایطی که تولیدکننده باید فرآیند طولانی برای تامین 
ارز طی کند، قاچاقچی به راحتی بــا ارز آزاد که تفاوت 
قیمت زیادی هم با ارزی که تولیدکننده اختصاص می یابد 
ندارد و همچنین بدون پرداخت مالیات و عوارض، کالاها 

را با سود خوبی در بازار می فروشند.
رئیس انجمن تولید کنندگان نوشت افزار درباره صادرات 
در این حوزه نیز تصریح کرد: یکی از مهمترین مشکلات 
در بخش صادرات، تامین به موقع کالا بر اساس قرارداد 
اســت که با توجه به روند طولانی تامین مــواد اولیه 
امکان پذیر نیست. به طور کلی توسعه صادرات نیاز به 
زیرساخت هایی دارد که باید فراهم شود، اما توان صادرات 

به لحاظ کیفیت و تنوع تولید، وجود دارد.

در همین رابطه وزیر صنعت، معدن و تجارت گفته است 
وضع تولید نوشت افزار در داخل کشور ایده آل است. زیرا 
در مقایسه با دنیا نه تنها تأمین کننده نیاز داخل هستیم 
بلکه می توانیم نیاز کشورهای همجوار را هم تأمین کنیم. 
علی آبادی گفت: حجم صادرات نوشت افزار  ایرانی کمتر 
از ۳ میلیون دلار است که با توجه به ظرفیت موجود باید 
بازارهای هدف صادرات را گســترش دهیم. با توجه به 
ظرفیت های ملــی می توانیم 10 تــا 15 درصد از بازار 

منطقه را در اختیار بگیریم.
دبیر نمایشگاه »ایران نوشت« مشهد نیز گفت: هم اکنون 
با تلاش ها و حمایت های صورت گرفته از تولید داخلی و 
ترویج فرهنگ ایرانی اسلامی، 80 درصد از انواع نوشت 
افزار در کشــور، تولید داخل است. حسین ارجمندپور 
افزود: هم اکنون 120 تولید کننده کالای نوشت افزار 
ایرانی در کشور فعالیت دارند که بخش اعظمی از کالای 
نوشــت افزار بازار را نســبت به کالای خارجی به خود 

اختصاص داده است.
وی ادامه داد: در راستای حمایت از تولید داخلی و ترویج 
فرهنگ ایرانی اســلامی، »مجمع نوشــت افزار ایرانی 

اسلامی« با نشان تجاری »ایران نوشت« از سال 1۳۹1 
توسط جمعی از فعالان فرهنگی و به منظور تولید انواع 
نوشت افزار ایرانی و ساماندهی مراکز تولید و توزیع، رفع 
موانع قانونی، توسعه فعالیت های این حوزه، شناسایی 
نقاط قوت و ضعف و تقویت و اصلاح آن، تشکیل شد تا با 
برنامه منسجم و مدیریت متمرکز، توسعه و پویایی این 

عرصه را سرعت بخشند.
دبیر نمایشگاه »ایران نوشت« مشهد گفت: چشم انداز 
اصلی این مجمع، عاری شــدن بازار نوشت افزار ایرانی 
از کالاهای نامطلوب فرهنگی و پیشی گرفتن تولیدات 
نوشــت افزار ایرانی از نیاز بازار ایرانی و تبدیل شدن به 
قطب تولید غرب آســیا و ماموریت اساسی آن، تولید 
محصولات دارای جذابیت برای تمامی اقشار جامعه و 
حمایت از تولید داخلی و تســهیل آن است. وی اضافه 
کرد: مجمع نوشت افزار ایرانی در تولیدات این عرصه بر 
رعایت ارزش هایی چون مردمی بودن، حفظ کیفیت فنی 
و محتوایی محصولات، استفاده از اصول و ساز و کارهای 
اقتصاد تجارت بومی و اسلامی، کارآفرینی، تولید ملی و 

اشتغال زایی و مسوولیت متمرکز است.
فرمانده قرارگاه فرهنگی و اجتماعی بقیه الله )عج( هم 
درباره سرمایه گذاری در صنعت نوشت افزار ایرانی، گفت: 
باید حاکمیت، دولت، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
سازمان تبلیغات اسلامی درباره مشکل سرمایه گذاری 
و موضوعات فرهنگی را پیگیــری و از تولیدات داخلی 

حمایت های لازم صورت گیرد.
سردار سرلشکر محمدعلی جعفری اظهار کرد: زمانی 
که در نمایشگاه نوشت افزار ایرانی به دقت به محصولات 
توجه می شود، همت و تلاش نیروهای جوان، دلسوز و 
متعهد ایرانی مشاهده می شود که نسبت به ارزش های 
کشور، کالای ایرانی و تربیت نسل آینده دلسوز هستند. 
فرمانده قرارگاه فرهنگی و اجتماعی بقیه الله )عج( ادامه 
داد: ظرف سالیان اخیر تلاش های خوبی صورت گرفته 
است. در این عرصه چند موضوع مهم وجود دارد؛ یکی 
از آن ها کاراکترسازی و شخصیت سازی است که نیاز به 
ساخت آن وجود ندارد، بلکه وجود دارند و شخصیت های 
ملی فراوانی داریم که در عرصه های مختلف افتخارآفرینی 
کرده اند اما متاسفانه فعالان حوزه نوشت افزار کمر همت 
به معرفی آن ها نمی بندند. وی درباره سرمایه گذاری در 
صنعت نوشت افزار ایرانی خاطرنشان کرد: مشکل بزرگی 
به نام سرمایه گذاری وجود دارد که باید حاکمیت، دولت، 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سازمان تبلیغات اسلامی 
موضوعات فرهنگی را پیگیری کنند و از تولیدات داخلی 

حمایت های لازم صورت گیرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مداد و ماژیک  خارجی به کشور قاچاق می شود

تامین ۱۰۰ درصدی نوشت افزار در داخل
کاهش ۱۰ تا ۲۰ درصدی قیمت انواع میوه و صیفی

آگهی  مسکن در پلتفرم ها نیازمند ساماندهی است

۲۰  میلیون نفر در بافت فرسوده زندگی می کنند
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آمار استفاده كاربران از پيام رسان های بومی در ايام اربعين
رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: در یک ماه گذشته از کشور 
عراق حدود ۷۴۰ هزار نفر از پیام رسان بله و حدود ۱ میلیون و ۳۰۰ هزار 
نفر از پیام رسان روبیکا استفاده کرده اند. محمد خوانساری رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات ایران در یکی از پیام رســان های بومی در خصوص آمار 
استفاده کاربران و زائران اربعین سال جاری از پیام رسان های بومی گفت: 
زائران اربعین امسال با ابزارهای فناورانه دسترسی بهتری به خدمات داشتند 
و یکی از آنها خدمات بر بستر پیام رسان های داخلی بود به گونه ای که در 
یک ماه گذشته از کشور عراق حدود ۷۴۰ هزار نفر از پیام رسان بله و حدود 

۱ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر از پیام رسان روبیکا استفاده کرده اند.
وی افزود: تماسهای صوتی و تصویری روزانه این پیام رسان ها افزایش حدود 
۳ برابری داشته و در »روبیکا« از ۴ میلیون به بیش از ۹ میلیون رسید، این 
عدد در »بله« از حدود ۶۰۰ هزار تماس روزانه به بیش از ۲ میلیون افزایش 

یافت و در »سروش پلاس« به ۸۰۰ هزار پیام روزانه رسید.
خوانساری در ادامه تصریح کرد: بیش از ۴۹۰ هزار نفر هم ارز اربعین خود 
را از طریق »بله« دریافت کرده اند. آی گپ و گپ هم در خدمت رسانی به 
زائران فعال بودند و تماس کاربران خود را روزانه منتقل کردند. وی در پایان 
گفت: امیدوارم با افزایش کیفیت و تنوع خدمات بر بستر پیام رسان های 

داخلی، شاهد توسعه کاربری آنها در آینده نه چندان دور باشیم.

ايجاد مركز نوآوری تخصصی نفت و گاز و پتروشيمی
توافق نامه همکاری مشترک معاونت علمی ریاست جمهوری و یک شرکت 
دانش بنیان در راستای توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری مرتبط باحوزه 
دانش بنیان صنعت نفت،گاز و پتروشــیمی و صنایع پایین دست به امضا 
رســید. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، در راستای سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری در زمینه 
حمایت و رشد اقتصاد دانش بنیان کشــور با نقش آفرینی پررنگ شرکت 
های بزرگ و همچنین سیاســت های دولت ســیزدهم مبنی بر توسعه 
ظرفیت هــا، ایجاد هم افزایــی و تحقق اقتصاد دانش بنیــان و با رویکرد 
بهره مندی از ظرفیت  و پتانســیل های صنایع بزرگ در ایجاد زیرساخت  
های نوآوری با هدف ارائه خدمات و حمایت از استارت آپ  های تخصصی 
صنعت پلیمر و پتروشــیمی، توافق نامه همکاری مشترک مابین معاونت 
علمی ریاســت جمهوری به نمایندگی محمد جواد صدری مهر، دستیار 
معاون علمی رییس جمهور در ساماندهی و توسعه زیرساخت های زیست 
بوم فناوری و نوآوری و یک شــرکت دانش بنیان به نمایندگی محمدرضا 
حیدرزاده مدیرعامل شرکت منعقد شــد. این توافق نامه با موضوع بستر 
سازی و ایجاد تعامل در راستای توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری مرتبط 
با حوزه دانش بنیان صنعت نفت،گاز و پتروشیمی و صنایع پایین دست با 
تمرکز بر ایجاد و توســعه مرکز نوآوری تخصصی نفت و گاز و پتروشیمی 
و صنایع پایین دســت با رویکرد حمایت از طرح ها  و ایده های فناورانه و 
نوآورانه آن صنعت تخصصی، احصا نیازهای استراتژیک و کلان کشور در 
صنعت نفت، گاز و پتروشیمی و صنایع پایین دست و توسعه زنجیره ارزش 
این صنعت با بهره .مندی از ظرفیت شرکت/واحدهای فناور و دانش بنیان 

به امضا رسید.

ايكس به زودی پولی می شود
ایلان ماسک مالک پلتفرم ایکس ایده پولی شدن ایکس )توئیتر سابق( را 
مطرح کرده است. او در یک گفتگوی زنده روز دوشنبه اعلام کرد شرکت به 
سمتی حرکت می کند که از کاربران حق عضویت ماهانه برای استفاده از 
سیستم های ایکس دریافت کند. او ادعا کرد چنین تغییری برای مقابله با 

مشکل بات ها در پلتفرم لازم است.
مالک ایکس در این باره توضیح داد: این تنها راهی اســت که برای مقابله 
با ارتش عظیم بات ها به ذهنم می رســد. از آنجا که هزینه ساخت هر بات 
اندکی کمتر از یک پنی )یک دهم پنی( است، اما اگر قرار باشد کاربری برای 
استفاده از سیستم ها هزینه چند دلاری پرداخت کند، هزینه واقعی تولید 
بات بسیار بالا خواهد بود. علاوه بر آن هر بار که خالق بات می خواهد نمونه 

دیگری بسازد، باید از یک روش پرداخت جدید استفاده کند.
ماسک مشخص نکرد هزینه حق عضویت جدید چه میزان است اما آن را 
مبلغ اندکی خواند. طی این رویداد ماسک پارامترهای جدید برای ایکس را 
به اشتراک گذاشت و اعلام کرد این سایت ماهانه ۵۵۰ میلیون کاربر فعال 
دارد که ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون پست در روز به اشــتراک می گذارند. البته 
مشخص نکرد حساب های کاربری خودکار )بات هایی با عملکرد متناسب 
مانند فیدهای خبری و بات های بد( نیز در این آمار محاسبه شده اند یا خیر.

تغيير محل تامين ارز واردات موبايل های بالای 600 دلار
با تصمیم دفتر مقررات صادرات و واردات ســازمان توسعه تجارت، محل 
تامین ارز گوشی تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار صرفا به »ارز صادراتی غیر« 
تغییر کرد. نرگس باقری زمردی، مدیر کل دفتر مقررات صادرات و واردات 
سازمان توسعه تجارت طی نامه ای به دفتر فناوری داده و اطلاعات و امنیت 
فضای مجازی اعلام کرد: تغییر محل تامین ارز گوشی تلفن همراه بالای 
۶۰۰ دلار صرفا به »ارز صادراتی غیر« در سامانه جامع تجارت اعمال شود.

گفتنی است بعد از آغاز به کار مرکز مبادله ارز و طلا مقرر شد موبایل های 
زیر ۳۰۰ دلار با ارز نیمایی، ۳۰۰ تا ۶۰۰ دلار با ارز تالار دوم مرکز مبادله و 
بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات خود وارد شود. اما انجمن موبایل 
طی نامه ای از بانک مرکزی خواســت همه موبایل ها با ارز تالار دوم مرکز 
مبادله وارد شود که موافقت شد همه موبایل های زیر ۶۰۰ دلار با ارز تالار 
دوم مرکز مبادله ارز و طلا وارد شــود. اما هنوز این تصمیم اجرایی نشده 
است. با این حال به دلیل مشکلاتی که ایجاد شده بود تامین ارز از محل »ارز 

صادراتی غیر« جای »ارز حاصل از صادرات خود« را گرفت.
پیش از این، روزبه، عضو هیئت مدیره انجمن واردکنندگان تلفن همراه، 
تبلت و لوازم جانبی، از برخی سوء استفاده ها ناشی از تداوم تخصیص ارز 
حاصل از صادرات به موبایل های بالای ۶۰۰ دلار خبر داد. طبق گفته های 
او در حال حاضر برای صادرکنندگان سقف و سابقه وجود ندارد و برای رفع 
تعهد ارزی با ارز خود واردات کالای غیرتخصصی انجام می دهند. بنابراین 
برخی از صادرکنندگان در حال ســوء اســتفاده های کلان و اجاره کارت 

بازرگانی هستند.
موضوع دیگــری که در رابطه بــا واردات موبایل های بــالای ۶۰۰ دلار با 
ارز حاصل از صادرات خود وجود دارد، این اســت که به خاطر ممنوعیت 
واردات آیفون ۱۴ و ۱۵ و توقف تولید آیفون ۱۳ و مدل های پایین تر، این 
صادرکنندگان موبایل های دست دوم )رفرش( امارات و کشورهای دیگر 
را جمع می کنند و همین آیفون ۱۳ را به قیمت بالا عرضه می کنند. البته 
به جز آیفون چند مدل سامســونگ بالای ۶۰۰ دلار است که در رابطه با 
برند سامسونگ هم مشکلاتی وجود دارد. چرا که برخلاف قیمت گذاری 
موبایل هایی که با استفاده از ارز مرکز مبادله وارد می شوند، موبایل هایی که 
با استفاده از ارز حاصل از صادرات وارد می شود، این فرآیند را طی نمی کنند.

اخبار

رییس صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی از صادرات ۶۰۰ 
میلیــون تا یــک میلیارد 
شــرکت های  دلاری 
دانش بنیان در سال گذشته 
خبر داد و گفت: با تهیه بسته های حمایتی سعی در 
صادراتی شدن دانش بنیان ها داریم. محمدصادق 
خیاطیان در جریان بازدید از پاویون شــرکت های 
دانش بنیان در نمایشــگاه ایران پلاســت در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه صنعت پلیمر و پلاستیک 
در ایران از حدود ۲۰ سال پیش با توسعه واحدهای 
پتروشیمی رونق گرفت، افزود: امروز ظرفیت تولید 
محصولات پتروشیمی کشور به حدود سالانه ۹۰ 

میلیون تن رسیده است.
وی اظهار داشــت: صنعــت پلیمر و پلاســتیک، 
پایین دست صنعت پتروشیمی بشــمار می آید و 
»صنایع پتروشــیمی«، »صنایع میانی« )مستربچ 
و کامپانــد( و »صنایــع تکمیلی« شــامل تولید 
لوله، صنایع نســاجی )مانند پارچه های نایلونی و 
پلی استری و گونی های پلی پروپیلن(، سیم و کابل، 

خودرو و صنعت بسته بندی را تشکیل می دهند.
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی یادآور شــد: 

هرچقدر از »صنایع پتروشیمی« به سمت »صنایع 
میانی« و »صنایع تکمیلی« ایــن حوزه می رویم، 
ارزش افزوده بیشــتر می شــود. در زمینه تکمیل 
زنجیــره ارزش صنعت پلیمر و پلاســتیک از قضا 
شرکت های دانش بنیان هستند که می توانند این 
ارزش افــزوده را ایجاد کنند، هرچند که رشــد و 
توسعه این شرکت ها مستلزم همکاری و تامین مواد 

اولیه آنها توسط پتروشیمی ها است.
خیاطیان با تاکید بر اینکه یکی از ماموریت های ما 
در صندوق نوآوری رفع گلوگاه های بر سر راه زنجیره 
تکمیل ارزش اســت، گفت: در حوزه پلاستیک و 
پلیمر در سال های گذشته گام های خوبی برداشته 
شده است. امروز نزدیک به ۵۰۰ شرکت دانش بنیان 
در حوزه مواد شیمیایی و صنایع مرتبط با پلاستیک 
و پلیمر فعال هســتند. این شرکت ها علاوه بر آنکه 
توانمندی های بســیار بالایی دارند توانسته اند به 
بازارهای خارجی نیز دســت یابند. وی یادآور شد: 
نمایشــگاه هایی از قبیل نمایشــگاه ایران پلاست 
کمک شایانی به بازار محصولات دانش بنیان می کند 
و توانمندی آن ها را نشان می دهد. در این نمایشگاه 
۱۸ شرکت دانش بنیان در پاویون صندوق نوآوری 
به ارائه محصولات خود می پردازند. هر کدام از این 
شــرکت ها نقش مهمی در تکمیل زنجیره ارزش 

صنعت پلاستیک ایفا کرده اند.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی همچنین خبر 

داد که سال گذشته بر اساس آمار منتشر شده میزان 
صادرات رسمی شرکت های دانش بنیان بین ۶۰۰ 
میلیون تا یک میلیارد دلار بوده اســت. خیاطیان 
با یادآوری اینکه حمایت گســترده از توسعه بازار 
صادراتی شرکت های دانش بنیان از جهت گیری های 
جدی صندوق نوآوری اســت، گفت: از آغاز امسال 
صندوق بسته حمایتی صادراتی را به تصویب رسانده 
و با حمایت هایی از جملــه کمک هزینه حضور در 
نمایشــگاه ها، پذیرش هیات های تجاری و... سعی 
در صادراتی شدن شــرکت های دانش بنیان دارد. 

وی تصریح کرد: رییس جمهوری نیز تاکید زیادی 
بر گســترش بازارهای صادراتی دانش بنیان دارند. 
ایشان در سفرهای بین المللی خود بخش مهمی از 
مذاکرات را به معرفی محصولات و توانمندی های 
شــرکت های دانش بنیــان کشــور اختصــاص 
می دهند. در این زمینه شرکت های فعال در حوزه 
تجهیزات پزشــکی، فناوری اطلاعات، سلامت و 
مواد شیمیایی سهم بیشــتر از بازارهای صادراتی 
 نســبت به ســایر حوزه های فعالیت شرکت های 

دانش بنیان دارند.

صادراتی شدن شركت های دانش بنيان در دستور كار است

صادرات یک میلیارد دلاری دانش بنیان ها

توسعه مشاغل با رشد فناوری
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

شرکتهای دانش بنیان و استارت آپها ظرفیت های جدیدی در ایجاد اشتغال هستند. بازار کار با دانش بنیان ها متحول و پتانسیل ایجاد اشتغال افزایش خواهد یافت. بخش دانش بنیان در دانشگاه ها باید تقویت شده و 
ظرفیت ها در این بخش توسعه پیدا کند. در همین راستا متناسب با شرایط و تغییر تکنولوژی که موجب توسعه بازار کار و بالا رفتن بهره وری می شود، می توان مشاغل جدید هم تعریف کرد.

فناوری جدید حتماً باید در بازار کار استفاده شود. بخشی از این فناوری به ورود تکنولوژی جو دستگاه های جدید صنعتی در فعالیت های حوزه تولید، خدمات و کشاورزی محسوب می شود. ما حتما دستگاه های به روز 
را در تناسب با فناوری روز دنیا برای توسعه بازار کار مورد بهره برداری قرار دهیم که افزایش بهره وری و ارتقاء شرایط کاری را موجب خواهد شد. در این حوزه ابتدا باید شاهد تغییر و تحول در حوزه رویکردها باشیم و در 

غیر این صورت امکان برنامه ریزی و بهره مندی از شرایط جدید بازار کار ناشی از ورود تکنولوژی جدید در این حوزه وجود ندارد.
در ســالهای اخیــر به دلیــل وجــود تحریم ها و بــرای تحقــق توســعه بــازار کار تاکید بــر بهره منــدی از شــرکت های دانــش بنیان در کشــور وجود داشــته اســت. بــه کارگیــری افــراد متخصص، 
 دانشــمند و فارغ التحصیل و متکی به فنــاوری و علم جدید، نقــش آفرینی در حــوزه دانش بنیان را موجب خواهد شــد و دیگــر اینکه در این فضا امکان اســتفاده از دســتگاه ها و فناوری هــای جدید وجود 
خواهد داشت. همچنین برای دستیابی به رشد پایدار، ثبات و پایداری بازار کار، باید تولیدات و بازار و کسب و کار مبتنی بر دانش باشد. مسئله دانش بنیان موضوع جدی است. اگر بخواهیم بخش خصوصی را شکل دهیم 

راهی نداریم جز اینکه کارآفرینان و بخش خصوصی و مردم در بازار کار نقش آفرین باشند.
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بنیاد ملی علم ایران با اعطای پژوهانه تا سقف دو 
میلیارد تومان از ۲۰ پژوهش عمیق شرکت های 

دانش بنیان حمایت می کند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، دکتر مصطفی امینی، 
مسئول تدوین و اجرای طرح حمایت از پژوهش 
های عمیق شرکت های دانش بنیان در نشستی 
خبری که در محل بنیاد ملی علم ایران برگزار شد 
با اعلام این مطلب در تبییــن ضرورت حمایت از 
پژوهش های عمیق گفت: یکی از پرســش هایی 
که اغلب طرح می شود، این است که چرا برندهای 
داخلی در بازار داخل و خارج امکان رقابت پذیری 
چندانی ندارند و بیشتر این بازار را برندهای چینی و 
آمریکایی به خود اختصاص داده اند؟ دلیل این امر 
این است که شرکت های دانش بنیان کشورهای 
چینی و آمریکایی چیزی حدود ۲۰ تا ۳۰ ســال 
پیش از ارائه محصولشان به بازار، کار پژوهش و ارتقا 
دانش فنی شان در خصوص آن محصول خاص را 

کلید زده اند. به باور او، خلاء امروز ما، توجه و تمرکز 
صرف شرکت های دانش بنیان به نیاز روزهای روز 
و غفلت از افق و چشــم انداز پنج ساله، ده ساله و 
بیشتر، است و اینجا است که بحث پژوهش و دانش 

فنی اهمیت می یابد.
امینی معتقد است که ایجاد زیرساخت ها منوط 
به رسیدن دانش فنی در هر حوزه دانشی است و 
رسیدن به این سطح از دانش فنی، مستلزم انجام 
پژوهش های پر ریســک است که معمولا شرکت 
های دانش بنیان به دلیل همین ریسک از انجام آن 
سر باز می زنند؛ لذا، قرار است برای برطرف شدن 
خلاهای پژوهش های بنیادی، دولت در این حوزه 

از شرکتهای دانش بنیان حمایت کند.
مسئول تدوین و اجرای طرح حمایت از پژوهش 
های عمیق شــرکت های دانش بنیــان در ادامه 
در خصوص نحوه اجرایی شــدن این طرح گفت: 
قرار است گرنت دو میلیارد تومانی برای انجام این 
پژوهش های عمیق تخصیص داده شود که بدین 

ترتیــب از یک طرف چالش های شــرکت دانش 
بنیان در کســب دانش فنی برطرف می شود و از 
سوی دیگر با این تامین مالی و راه اندازی پژوهش 
های عمیق عملا به نگهداشت نخبگان جامه عمل 

پوشانده خواهد شد.
او در ادامه در خصوص نحوه تخصیص این گرنت 
توضیح داد: این حمایت برای اولین بار توسط بنیاد 
ملی علم ایران ارائه می شــود و شرط اختصاص 
این گرنت، نخســت پر ریســک یا به عبارتی لبه 
دانشی بودن این پژوهش ها، دوم جدید بودن این 
 پژوهش ها و ســوم پیچیدگی پژوهشی و فناوری

 آنها است.
وی ادامه داد: ســقف حمایــت دو میلیارد تومان 
است و بیست درصد هزینه بر عهده شرکت دانش 
بنیان اســت. این گرنت نه به شرکت دانش بنیان 
که به مجری پژوهــش یعنی اعضای هیات علمی 
اختصاص می یابد. امینی در خصوص ارزیابی این 
پژوهش ها افزود: ارزیابی یک مرحله پیشینی دارد 

و همانطور که پیشتر عنوان شــد باید پر رسیک، 
جدید و پیچیده باشد و در مرتبه بعد یک ارزیابی 
پســینی داریم که طی آن پژوهــش در فازهای 
مختلف از نظر نظام مندی و انتقال پذیری ارزیابی 
و ســنجش می شــود.وی در پایان گفت: اولین 
فراخوان این طرح ۲۳ اردیبهشت ماه سال جاری 
صورت گرفت و ۵۵ طرح که بیشتر به حوزه های 
فنی و مهندسی اختصاص دارد، در سامانه کایپر 

ثبت شد.
مسئول تدوین و اجرای طرح حمایت از پژوهش 
های عمیق شرکت های دانش بنیان ادامه داد: از 
این تعداد، ســه پژوهش به مرحله داوری رسیده 
اســت و ظرف یک ماه آینــده کار ارزیابی آنها به 
پایان خواهد رســید. وی همچنیــن از فراخوان 
آینده این بنیاد در آبان ماه سال جاری خبر داد و 
گفت: حمایت امسال ما از پژوهش های عمیق به 
صورت رقابتی بوده و تنها از بیست طرح حمایت 

خواهیم کرد.

فراخــوان بهره منــدی از ظرفیــت جــذب 
استعدادهای برتر در شرکت های دانش بنیان تا ۱۵ 
مهرماه تمدید شد. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، با 
هدف بهره مندی شرکت های دانش بنیان از ظرفیت 
استعدادهای برتر اولین دوره جذب استعدادهای 
برتر در بخــش خصوصی با همــکاری بنیاد ملی 
نخبگان، معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان و صندوق نوآوری و شــکوفایی برگزار می 
 شــود. در این طرح پس از احصــا موقعیت های 

شغلی شرکتهای دانش بنیان، بنیاد ملی نخبگان 
مســتعدان مورد تاییــد را به منظــور جذب در 
حوزه های مرتبط با نیازهای شــغلی احصا شده 
معرفی می کند. مدت زمان فراخوان تا تاریخ ۱۵ 
مهرماه ۱۴۰۲ تمدید شده و شرکت ها در این بازه 
زمانی فرصت دارند تا اطلاعات خود را در سامانه 
ثبت کنند. اطلاعات ثبت شده توسط شرکت ها 
پس از بررسی و تأیید، در اختیار برگزیدگان بنیاد 
قرار خواهد گرفت. لذا پیشــنهاد می شود موارد 

درخواستی سامانه را به صورت کامل تکمیل کنند.
پس از اتمام مهلت فراخوان، بنیاد با بررسی و ارسال 
موقعیت های شغلی احصا شده برای برگزیدگان، 
سرمایه های انسانی متناسب با نیاز شرکتها را به 
ایشان معرفی خواهد کرد. این فراخوان مختص به 
ثبت موقعیت های شغلی شرکتها است. فراخوان 
مربوط به شناسایی متقاضیان برای جذب از طریق 

سامانه بنیاد اطلاع رسانی می شود.
در صورت داشــتن هرگونه ســوال در خصوص 

فراخــوان، ابتدا »پرسشــهای متــداول بخش 
خصوصی« را مطالعه کرده و در صورت عدم رفع 
پرسش می توانید با شــماره ۹۱۰۰۸۱۰۰ - ۰۲۱ 
مرکز پاسخگویی شرکتهای دانش بنیان معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان تماس حاصل 
فرمائید. جهت شــرکت در فراخوان لازم اســت 
با مراجعه به قســمت »ثبت اطلاعات شرکت«، 
اطلاعات و موقعیتهای شغلی مورد نیاز شرکت را 

ثبت و ارسال کنید.

نزدیک شــدن قیمت بیت کوین به بــالای ۲۷ هزار و 
۵۰۰ دلار می تواند باعث افزایش بالاتر شود. به گزارش 
اکونومیک، قیمت بیت کوین افزایــش دیگری را در 
بالای منطقه مقاومت ۲۶ هزار و ۸۰۰ دلاری آغاز کرد. 
بیت کوین در قیمت مناســب و حتی بالاتر از ســطح 
محوری ۲۷ هزار دلار قرار گرفت با این حال، خرس ها 
هنوز در نزدیکی منطقه ۲۷ هزار و ۵۰۰ دلاری فعال 
هستند. اوج نزدیک به ۲۷هزار و ۴۹۴ دلار تشکیل شده 
و قیمت اکنون در حال تثبیت سود است. این ارز درست 
زیر سطح ۲۳.۶درصد فیب اصلاحی حرکت صعودی از 
۲۶ هزار و ۶۵۷ دلار به سمت بالاترین ۲۷هزار و۴۹۴ 

دلار معامله می شود.
بیت کوین اکنون بالای ۲۶ هزار و ۸۵۰ دلار و میانگین 
متحرک ۱۰۰ ساعته ساده معامله می شود همچنین 
یک خط روند صعودی عمده با پشتیبانی نزدیک به ۲۶ 
هزار و ۸۰۰ دلار در نمودار ساعتی بیت کوین در حال 

شکل گیری اســت. این روند سودها را تثبیت می کند 
و ممکن اســت افزایش تازه ای به دنبال داشته باشد. 
مقاومت فوری در صعود نزدیک به ســطح ۲۷ هزار و 
۴۵۰ دلار است. اولین مقاومت اصلی نزدیک به منطقه 
۲۷ هزار و ۵۰۰ دلاری اســت که بالاتــر از آن قیمت 
می تواند یک رالی دیگــر را آغاز کند. مقاومت کلیدی 
بعدی می تواند نزدیک به ســطح ۲۸ هزار و ۲۰۰ دلار 
باشد. حرکت واضح به بالای مقاومت ۲۸ هزار و ۲۰۰ 
دلاری می تواند قیمت را به سمت مقاومت ۲۹ هزار و 
۵۰۰ دلاری سوق دهد. در مورد ذکر شده، قیمت حتی 
می تواند سطح ۳۰ هزار دلار را در روزهای آینده آزمایش 
کند. اگر بیت کوین نتواند افزایــش جدیدی بالاتر از 
مقاومت ۲۷ هزار و ۵۰۰ دلاری شروع کند، می تواند یک 
اصلاح نزولی را آغاز کند. حمایت فوری در نزولی نزدیک 
به سطح ۲۷ هزار و ۵۰ دلار است. حمایت اصلی بعدی 
نزدیک به سطح ۲۶ هزار و ۸۰۰ دلار و خط روند است. 

در نشانه دیگری از موفقیت هواوی در غلبه بر تحریم های 
آمریکا، این شرکت چینی ممکن است در اکتبر، یک 
گوشی ۵G میان رده عرضه کند. آمریکا از سال ۲۰۱۹، 
دسترسی هواوی به ابزارهای تراشه سازی ضروری برای 
تولید پیشرفته ترین مدل های گوشی را محدود کرده و 
این شرکت تنها قادر است با استفاده از تراشه هایی که 
انبار کرده، مدل های ۵G محدودی را عرضه کند. نشریه 
آی تی تایمز به نقل از منابع آگاه زنجیره تامین صنعتی، 
گزارش کرد هواوی ممکن است مدل ۵G گوشی میان 
رده نوا )Nova( را در اکتبر یا نوامبر عرضه کند. هواوی 
درباره گزارش آی تی تایم که متعلق به بازوی شانگهای 

شرکت دولتی چاینا تلکام است، اظهارنظر نکرد.
این شــرکت ماه گذشته، تلفن هوشــمند »میت ۶۰ 
پرو« را بدون تبلیغات یا اعلام قبلی، به بازار عرضه کرد. 
شرکت های تحقیقاتی می گویند این گوشی از پردازنده 
هفت نانومتری تولید داخل اســتفاده کرده اســت و 

قابلیت ۵G دارد که به منزله نقطه عطف در تلاش های 
چین برای ساخت اکوسیستم تراشه داخلی خود است. 
آخرین مدل گوشی نوای هواوی، قابلیت ۴G داشت و 
به قیمت ۲۴۰۰ یوان معادل ۳۲۹ دلار در بازار داخلی 
عرضه می شد، در حالی که گوشی »میت ۶۰ پرو« که به 
تعداد محدود عرضه شده است، ۶۹۹۹ یوان قیمت دارد. 
انتظار می رود هواوی در مراســم رونمایی محصول که 
هفته آینده برگزار می شود جزئیات بیشتری درباره مدل 
»میت ۶۰ پرو« ارائه کند. در همین حال، جینا ریموندو، 
وزیــر بازرگانی آمریکا روز سه شــنبه گفت که آمریکا 
هیچ مدرکی مبنی بر این که شــرکت هواوی می تواند 
گوشــی هایی با تراشه های پیشــرفته را در حجم بالا 
تولید کند، ندارد. ریموندو در جلسه مجلس نمایندگان 
آمریکا با اشاره به یک تراشــه پیشرفته، گفت: ما هیچ 
مدرکی مبنی بر این که هواوی می تواند تراشه های هفت 

نانومتری را در مقیاس بزرگ تولید کنند، نداریم.

پژوهانه دو میلیارد تومانی برای حمایت از پژوهش های عمیق دانش بنیان

فراخوان جذب استعدادهای  برتر در شرکت های دانش بنیان تمدید شد

هواوی وارد بازار گوشی های میان رده 5G می شودبیت کوین به سمت صعود می رود؟


